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VI BJUDER PÅ  

VÅRPAKET* 
vid köp av en ny Subaru 
Outback före 30 april

Värde: 17.500 kr

MALMÖ, Jägersrovägen 100
040-671 11 20, www.hedinbil.se

Mån-fre kl. 9-18, Lör-sön kl. 11-15

SUBARU OUTBACK
Alla säkerhetssystem och fyrhjulsdrift är standard

*Erbjudandet gäller t o m 2023-04-30 vid köp av en ny Subaru Outback.

Hornyxegatan 16, Malmö. Öppet: Mån-Fre 9-18. Lör-Sön 11-15.
BESÖK OSS GÄRNA PÅ WWW.HEDBERGS.SE ELLER VÅRA SOCIALA MEDIER!

C3
PRIVATLEASA
36 MÅNADER!

Bränsleförbrukning blandad körning: Feel: 5,5 l/100 km, 123 CO2 g/km, Shine: 
5,9 l/100 km, 133 CO2 g/km. *) Privatleasing avser 36 mån, rörlig ränta, 1000 
fria mil inkl serviceavtal. Skatt, vinterhjul och försäkring tillkommer. Upplägg-
ningsavgift 695 kr & 60 kr/mån i aviavgift tillkommer. Med reservation för ev. 
ändringar. Bilen på bilden kan vara extrautrustad. 

fr 2 399kr

fr 2 799 kr

C3 Feel (manuell, 82 hk, bensin)

PRIVATLEASING, KOSTNAD PER MÅNAD INKL SERVICE:

C3 Shine (automat, 110 hk, bensin) Teknologisk
singularitet S.2 

Fyra dagars arbetsvecka - 
Är det värt att reducera 
mängden arbetstid? S.18S.20

”Vi har räknat fel i årtionden - 
hälften av en insulindos kanske 
inte fungerar som förväntat”
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Teknologisk singularitet

Teknologisk singularitet är ett teore-
tiskt antagande om de framtida kon-
sekvenserna gällande utvecklingen av 
AI. Teorier inom teknologisk singula-
ritet sammanfattar hur AI utvecklas i 
en kontinuerlig takt och att det slutli-
gen kommer att leda till att teknolo-
gins framgång kommer att vara över-
lägsen den mänskliga intelligensen. 
Problemet som lyfts fram av teorin är 
att det inte går att uppskatta ungefär 
när artificiell intelligens överträffar 
mänsklig intelligens och att det sena-
re kommer att leda till att människor 
står inför en osäker situation. Efter-
som den teknologiska utvecklingen 
enligt ett antagande riskerar att ske 
exponentiellt, vet man inte hur utfal-
let kommer att bli om artificiell intel-
ligens skulle överträffa mänsklig in-
telligens. Denna följd av teknologisk 
utveckling beskrivs av vissa teorier 
som en konsekvens av tekniska för-
ändringar medan andra lyfter fram 
AI som den huvudsakliga faktorn till 
teknologisk singularitet. Utveckling-
en går till på flera sätt, då begreppet 
teknologisk singularitet har använts 
på olika sätt, men begreppet har bland 
annat definierats som:

1: Exponentiell teknisk utveckling i 
en accelererande takt.

2: Förbättrad teknik som möjliggör en 
fortare utveckling av ny teknik.

3: Smartare system som kan förbättra 
sig själva och träna sig på på att pro-
ducera en mer intelligent återkoppling.

Den teknologiska singulariteten som 
kan inträffa kan vara både lokal och 
global, då detta ställs i förhållande 
till var det inträffar och vilka system 
det är som påverkas. Framstegen som 
AI kan åstadkomma är små vid första 
anblick, men de kan passera mänsklig 
intelligens och gå bortom den, vilket 
gör AI till ett verktyg som är svårt att 
uppskatta. Förbättringar inom sys-
temet skapar effektivitet, som i sin 
tur leder till att den kommunikativa 
processen går till ännu fortare. Detta 
innebär att förbättringar leder till inn-
ovation, vilket kan leda till ytterligare 
förbättringar för systemet. Eftersom 
denna förbättring knappt är synlig till 
en början men ökar i allt snabbare takt 
framträder det att AI kan utvecklas 
otroligt mycket under kort tid.

Enligt en essä publicerad i The Trans-
humanist Reader förklaras den tekno-
logiska singulariteten dels genom ma-
tematiska modeller och dels genom en 
evolutionär förklaring. De matematis-

ka modellerna har utvecklats för att 
på olika sätt beskriva singulariteten 
och utvecklingen av den artificiella 
intelligensen. Kritiken som har riktats 
mot dessa modeller är möjligheten att 
anpassa dessa till sina förväntningar. 
Om man exempelvis tror på teorin om 
att det finns en singularitet av någon 
sort, så är man mer benägen att för-
söka hitta samband för att utveckla en 
matematisk modell som bevisar var-
för det är så. Förklaringar som grun-
dar sig i evolutionära teorier utgår 
primärt från att evolutionen och om-
givningen samspelar med varandra på 
olika sätt för att kunna leda till ökad 
effektivitet. Evolutionära processer 
kommer enligt denna modell att skapa 
en förstärkande återkoppling för att 
kunna tillverka mer intelligenta eller 
effektiva metoder från ett steg i evo-
lutionsprocessen till ett annat. Fram-
stegen blir i detta fall överförda till 
nästa steg och ökar exponentiellt med 
tiden för varje steg i utvecklingen. In-
formationen som då överförs kommer 
att öka. Man kan även se det som en 
avkastning på den evolutionära pro-
cessen, som också ökar med tiden. Ju 
starkare och mer effektiv processen 
blir, desto mer resurser kan läggas ned 
på förbättringar, vilket resulterar i ännu 
mer tillväxt. Om man jämför teknolo-
gisk evolution med biologisk evolution, 
blir förväntningarna med teknologisk 
singularitet tydligare om man till ex-
empel tittar på hur tekniska system kan 
förbättra sig själva.

Den teknologiska singulariteten har 
bland annat framställts som möjlig att 
kunna sudda ut gränsen mellan männ-

iska och maskin och diskuteras inom 
transhumanismen (synen att männ-
iskors liv kan förlängas och förbätt-
ras med hjälp av teknisk utveckling). 
Många fördelar med teknologisk sing-
ularitet betonas just av framtida visio-
ner inom transhumanism. Exempelvis 
hade man kunnat spara en persons 
minnen i molntjänst på olika servrar. 
Den teknologiska utvecklingen hade 
även möjliggjort att spara människors 
kroppar med hjälp av kryonik.

När det kommer till kritan är teknolo-
gisk singularitet enbart en teori som 
inte kan bevisas med säkerhet för att 
det är ett hypotetiskt antagande om 
framtiden. Även om det skulle kun-
na inträffa och skulle kunna innebära 
ett problem för mänskligheten längre 
fram, är det ingenting som man kan 
veta säkert. Under slutet av 1990-ta-
let väckte fenomenet Y2K stor medial 
uppmärksamhet och döptes till “Y2K 
bug” i amerikanska medier. Folk var 
rädda för att diverse digitala system 
inte skulle kunna fungera som vanligt 
för att år 2000 riskerade att felaktigt 
uppfattas som 1900 på grund av hur 
datumen var inskrivna. Datorerna  
som programmerades från 1960-talet 
fram till 1980-talet hade datum vars 
år stod skrivna med två siffror istäl-
let för fyra siffror. Man befarade att 
det skulle inträffa ett systemfel vilket 
skulle påverka bland annat banker, 
flygplatser och till och med kärn-
kraftverk. Till exempel så är banker 
beroende av att digitala system räk-
nar ut ränta och flygplatser av kom-
munikationen mellan flygplatser och 
flygplan, där resor registreras via tid-
tabeller. Detta inträffade inte och alla 
system fungerade som vanligt första 
dygnet år 2000. Det inträffade enstaka 
problem, exempelvis påverkades några 
flygplatser, men av det som hittills har 
bevisats blev Y2K-buggen inget större 
hot. Det inträffade inte heller fler pro-
blem i länder som knappt förberedde 
sig inför Y2K-hotet jämfört med län-
der som spenderade miljontals kronor 
på att förbereda sig inför en potentiell 
katastrof, baserat på vad man vet idag.

Bianca M.-Info Express
E: hello@infoexpress.se

www.infoexpress.se

Källor:
  ”singularity”. Encyclopedia Britannica, 
publicerad 2016-08-01
   “An Overview of Models of Techno-
logical Singularity”, The Transhumanist 
Reader, publicerad 2013
  “Y2K bug”, National Geographic, oklart 
publiceringsdatum, senast uppdaterad 
2022-05-20

■ Det finns olika sorters teorier kring teknikens 
framtida utveckling, både negativa och positiva. 
Båda sorter innefattar risker och möjligheter med 
en kontinuerlig teknologisk utveckling. Den här 
artikelns fokus kommer mestadels att ligga på en 
problematisering av teknologisk singularitet.

SUBARU OUTBACK
Alla säkerhetssystem och fyrhjulsdrift är standard

VI BJUDER PÅ  

VÅRPAKET*

Fast dragkrok, bagagerums-
matta, stänkskydd och 

inlastnings skydd

Värde: 17.500 kr

3 ÅRS FRI SERVICE*3

Uppskattat och alltid standard
• Eluppvärmd ratt
• Värmesitsar fram och bak
• X-mode terrängkörningsläge  

för extra djup snö
• Praktiska inbyggda takräcken*4

Säkerhet som alltid ingår
• Fyrhjulsdrift och automat
• Förarassistanssystem med auto-

broms och adaptiv farthållare
• Helljusautomatik och kurvljus
• 7 airbags och whiplashskydd
• VDC (antispinn, antisladd)

Bränsleförbr. 8,6 l/100 km, CO2-utsläpp 193 g/km ( WLTP). Bilen i annonsen är extra utrustad. *Erbjudandet gäller t o m 2023-04-30 vid köp av en ny Subaru Outback. Det går ej att kombinera med andra 
erbjudande, rabatter eller avtal.  *2 Subaru billån räkneexempel: kontantinsats 30%, ränta 6,20%, restvärde 55%, löptid 36 mån, körsträcka 1500 mil/år, uppl avg. 695 kr, aviavgift 60 kr, eff. ränta 6,79 %. Reservation 
för sedvanlig kreditprövning. *3 Eller vid 1500, 3000 och 4500 mil.  *4 Gäller ej Subaru Outback Field

SPARA 40.000 KR!  Med miljöalternativet XFuel betalar du 1.262 kr/år i vägtrafikskatt. På 3 år sänker du din vägtrafikskatt med över 
40.000 kr. Systemet, som gör att bilen kan köras på både biobränslet etanol och bensin, kostar 15.000 kr, monterat 

och klart.
SPARA 40.000 KR!  Med miljöalternativet XFuel betalar du 1.262 kr/år i vägtrafikskatt. På 3 år sänker du din vägtrafikskatt med över 

40.000 kr. Systemet, som gör att bilen kan köras på både biobränslet etanol och bensin, kostar 15.000 kr, monterat 
och klart.
SPARA 40.000 KR!  Med miljöalternativet XFuel betalar du 1.262 kr/år i vägtrafikskatt. På 3 år sänker du din vägtrafikskatt med över 

40.000 kr. Systemet, som gör att bilen kan köras på både biobränslet etanol och bensin, kostar 15.000 kr, monterat 
och klart.

SUBARU OUTBACK med ADVENTURE-paket  

fr. 399.900:– | fr. 2.995:–/mån*2

MALMÖ, Jägersrovägen 100
040-671 11 20, www.hedinbil.se, Mån-fre kl. 9-18, Lör-sön kl. 11-15

DÄR FINNS 
FÖRETAGS- 

DEALER

BILAR FINNS  
I LAGER

Spara 40.000 kr!  Med miljöalternativet XFuel betalar du 1.262 kr/år i vägtrafikskatt. På 3 år sänker du din vägtrafikskatt med över 
40.000 kr. Systemet, som gör att bilen kan köras på valfri blandning av etanol och bensin, kostar 15.000 kr.

Bild: Pixabay



Snart öppnar Wisdome Malmö – 360 graders 
filmduk på plats i domteatern
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VÅRKAMPANJ
MIRELLE KONTINENTALSÄNG
180 x 200 cm. 
Kv alitetssäng komplett med
sänggav el, bäddmadrass & 
ben. 10 års garanti mot f jäder & 
rambrott.

Kampanjpris

Baltzarsgatan 31
Malmö
040 - 13 99 11
info@sofforrsangar.se
www.sofforsangar.se

18 490:-
Ord. pris 28 990:-

KAMPANJPRIS

19 990:-
Ord. pris 23 990:-

KAMPANJPRIS

13 290:-
Ord. pris 16 890:-

EUFORIA 4-SITS
Djup & gigantisk stor sof f a med underbart 
skön komf ort. Flertalet storlekar & by ggbar. 
Stort urv al av  ty ger/f ärger. 5 års garanti på
sitsar. 10 års garanti mot rambrott.
327 x 117 cm.  

VIGEN 3-SITS med ÖPPET AVSLUT
Familjesof f a med f in sittkomf ort och v ändbara
dy nor. Finns i f lertalet storlekar och v arierade 
ty ger/f ärger. 5 års garanti på sitsar, 10 års 
garanti mot rambrott. 215 x 252 cm.        Vi levererar till

Öresundsregionen

Kampanjerna gäller t.o.m. 30/4 2023

Öresundspendlingen 
ökade under pandemin

Mest ökade pendlingen bland dem 
som bor i Sverige och arbetar i Dan-
mark – från 15 076 till 16 735 perso-
ner, vilket utgör en ökning med elva 
procent. Men även pendlingen från 
Danmark till Sverige ökade med sju 
procent, visar statistiken: från 1 424 
till 1 525 personer. Det skedde trots 
att de som arbetade hemifrån Dan-
mark för arbetsgivare i Sverige riske-

rade en skattesmäll under pandemin.

Fler detaljer om den nya statistiken 
kring gränspendling kommer att pre-
senteras av Region Skånes analysen-
het senare under mars. 

Info Express
E: hello@infoexpress.se

Källa: News Øresund

■ Trots krångel med skatt och socialförsäkring under 
coronapandemin ökade antalet Öresundspendlare med 
nästan 1 800 personer från år 2020 till 2021. Totalt pend-
lade 18 206 personer över sundet 2021. Det visar siffror 
som tagits fram av Region Skåne, Danmarks Statistik 
och SCB, och som presenterades under Region Skånes 
utvecklingsdag i veckan.

Trots pandemin ökade antalet Öresundspendlare år 2021. Foto: News Øresund - Johan Wessman

Störst befolkningstill-
växt på danska sidan 
under 2022 – nu har 
Öresundsregionen 4,2 
miljoner invånare

Fakta
Öresundsregionens befolkning 2023
antal invånare (förändring i procent 
under 2022)

Region Hovedstaden: 1 891 871 
(+1,3%)
Region Sjælland: 849 857 (+0,8%)
Region Skåne: 1 414 324 (+0,8%)

Öresundsregionen: 4 156 052 (+1,0%)
Greater Copenhagenregionen: 4 498 
857 (+1,0%)
(omfattar Öresundsregionen + Regi-
on Halland)

Info Express
E: hello@infoexpress.se

Källa: News Øresund

■ Öresundsregionens befolkning ökade under förra året med 
nästan 42 200 till 4 156 052 invånare vid årsskiftet 2022/2023. 
Det motsvarar en befolkningsökning på en procent. Befolk-
ningstillväxten var starkast på den danska sidan, där befolk-
ningen ökade med 1,1 procent. I Skåne ökade befolkningen 
under året med 0,8 procent, vilket var högre än Sveriges riksge-
nomsnitt. Öresundsregionen omfattar Region Sjælland, Region 
Hovedstaden och Region Skåne. Det dansk-svenska politiska 
samarbetet Greater Copenhagen omfattar utöver Öresundsre-
gionen även Region Halland. I Greater Copenhagen-geografin 
ökade befolkningen med 44 700 till 4 498 857 invånare under 
2022 – en ökning motsvarande en procent. 

När Wisdome Malmö slår upp dör-
rarna på Teknikens och Sjöfartens 
hus blir det en upplevelsearena med 
en 360-graders domteater, digitala 
labb och lärmiljöer. Med visualise-

ringsteknik i framkant kommer upp-
levelsearenan ta besökaren till platser 
som vi aldrig själva kunnat nå, se det 
som annars skulle vara dolt och skapa 
förståelse för det som är för smått, för 

■ Nu är det snart dags för öppnandet av Wisdome 
Malmö – stadens nya upplevelsearena på Malmö 
Museer. 360-graders filmduken, som skapar en 
kupol runt besökarna, är nu på plats i den nya dom-
teatern. Nu går verksamheten in i en testperiod för 
att sedan invigas med ett stort vetenskapskalas för 
hela familjen den 22–23 april.

Wisdome Malmö. Bild av: Pontus Wiahl

stort, för snabbt eller för långsamt för 
människan att annars förstå.
– Vi ser verkligen fram emot att kun-
na öppna Wisdome Malmö som ger 
oss en fantastisk möjlighet att fort-
sätta utveckla museet som en stark 
samhällsaktör, genom att skapa nyfi-
kenhet och förståelse för vår omvärld 
och samtid. Med visualiseringar och 
innovationer i fokus kan vi levan-
degöra och förmedla vårt natur- och 
kulturarv på helt nya sätt för att göra 
världen, forskningen och samhällsut-
vecklingen mer begriplig. En förut-
sättning för ett livslångt lärande, sä-
ger Mats Fastrup, biträdande chef på 
Malmö Museer.

Under början av året har byggarbetet 
pågått för fullt i domteatern. Skärmen 
i domen är 11,5 meter i diameter och 
byggd av 103 aluminiumpaneler som 
monterats med cirka 10 000 nitar. Nu 
är den sista aluminiumplattan på plats 
och 360-gradersduken som skapar en 
kupol runt besökarna färdigmonterad.

När domteatern öppnar kommer den 
rymma 58 besökare. Det som åter-
står i byggprocessen innan Wisdome 
Malmö kan invigas är att installera 
fem projektorer som ska kalibreras i 
domen för att kunna visa domproduk-
tioner i 360-grader och 3D samt test 
av teknik och flöden.

Wisdome Malmö invigs med ett stort 
vetenskapskalas för hela familjen på 
Teknikens och Sjöfartens hus den 22–
23 april 2023. Det blir en helg full med 
spännande aktiviteter där malmöborna 
kommer få ta del av fascinerande ex-
periment, programmering, VR-upple-
velser, dataspel och mycket annat.

Vad är Wisdome Malmö?
Wisdome Malmö är en upplevelse-
arena med domteater, digitala labb 
och lärmiljöer. Upplevelsearenan ska 
inspirera, väcka nyfikenhet och skapa 
intresse för vetenskap, dåtidens hän-
delser och framtidens utmaningar. 
Med hjälp av visualiseringar ska vi 
göra världen, forskningen och sam-
hällsutvecklingen mer begriplig. Läs 
mer på malmo.se/wisdomemalmo

Info Express
Källa: Malmö stad

Lund invaderas 
av zombies

Bröderna Erik och Gunnar Haneskog 
från Batalj Event besökte på tisdagen 
Lund i jakten på de läskigaste gatorna 
och gränderna. En bansträckning på 
5–6 kilometer planeras genom staden 
som kommer att gå genom Lunds kro-
kiga gator och ta dig genom en mängd 
läskiga scener och hinder. Allt kryddat 
med hungriga zombies och specialef-
fekter. Loppet har tidigare genomförts i 
Örebro, Göteborg och Uppsala och har 
lockat till sig tusentals löpare.

– Vi är väldigt glada över förfrågan 
från Visit Lund, och det är kul att få 
chansen att genomföra loppet i södra 

Sverige. Lund känns helt rätt och vi är 
extremt taggade, säger Erik Haneskog 
på Batalj Event.

Run for your lives genomförs av Batalj 
Event i samarbete med Visit Lund och 
med ekonomiskt stöd från Lunds kom-
muns evenemangspott.

– Vi ser fram emot att Lund förvand-
las till en zombiestad. Loppet passar 
både de erfarna motionslöparna och de 
skräckintresserade eftersom det inte är 
först i mål som räknas. Tillsammans 
med arrangören Batalj Event ska vi 
skapa en riktigt läskig upplevelse, sä-

ger Åsa Jensen, projektledare på Visit 
Lund.

Om Run for your lives:
Bli jagad av hundratals zombies medan 
du springer genom en zombieapokalyp-
tisk stad, full av hinder och zombies. 
Spring för dina liv och ta dig i mål med 
så många livband kvar som möjligt. Ett 
skräcklopp på ca 5–6 km Målet är att 
undvika att zombies tar alla dina tre liv, 
fastsatta i ett bälte runt midjan. Det är 
inte den bästa tiden som räknas, endast 
smartaste väg och smidigaste manöver.

Skrämmer du hellre än springer? Som 
zombie eller statist är du rekryterad till 
en unik skara lyckliga som får vara med 
och skådespela, skrämma och njuta av 
eventet på en parkettplats mitt i loppet. 
Uppgiften som zombie är egentligen 
enkel, ta livband om du får chansen 
och gör en bra skådespelarinsats som 
fruktad zombie.

Info Express
E: hello@infoexpress.se

Källa: Visit Lund

■ Föreställ dig att Lund är lamslaget av ett okänt 
virus och satt i karantän. Odöda härjar på gator 
och torg. Din enda chans till överlevnad är att ta 
dig från ”evacuationzone” till ”safezone”. Den 28 
oktober genomförs för första gången det rysliga 
loppet Run for your lives i Lund. Nu är biljetterna 
släppta, vågar du ta dig an utmaningen?

Run for your Lives. Bild av: Pavel Koubek
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Hornyxegatan 16, Malmö. Öppet: Mån-Fre 9-18. Lör-Sön 11-15.
BESÖK OSS GÄRNA PÅ WWW.HEDBERGS.SE ELLER VÅRA SOCIALA MEDIER!

Privatleasa utvalda modeller till en förmånlig månadskostnad! 
+ 100 kr vid 12 mån privatleasing / +200 kr för 1500 mil/år.

PEUGEOT
PRIVATLEASING

Bränsleförbrukning blandad körning: 2008 GT: 6,3 l/100 km, 142 CO2 g/km. 308 GT: 4,5 l/100 km, 117 CO2 g/km. 3008 GT: 6,7 l/100 km, 151 CO2 g/km. 5008 GT: 5,4 l/100 km, 142 CO2 g/km. *) Privatleasing avser 36 mån, rörlig ränta, 
1000 fria mil inkl serviceavtal. Skatt, vinterhjul och försäkring tillkommer. Uppläggningsavgift 695 kr & 60 kr/mån i aviavgift tillkommer. Med reservation för ev. ändringar. Bilen på bilden kan vara extrautrustad. 

NYA PEUGEOT 308 GT  

fr 3 999kr

Peugeot 2008 GT  fr 3 799kr

Peugeot 3008 GT  fr 4 199kr

Peugeot 5008 GT  fr 4 499kr

PRISEXEMPEL 36 MÅN INKL SERVICE:

7-SITS

DS3
E-TENSE

36 MÅNADERS PRIVATLEASING
100% ELEKTRISK

Förbrukning: 13,4 kWh/100 km. *) Privatleasing avser 36 mån, rörlig ränta, 1000 fria mil/år inkl serviceavtal. Skatt, vinterhjul och försäkring tillkommer. Uppläggningsavgift 695 kr & 60 kr/mån i aviavgift tillkommer. Bilens pris vid köp: fr 499 900 kr.

FR 4 995 KR/MÅN
INKL SERVICE

Hornyxegatan 16, Malmö. Öppet: Mån-Fre 9-18. Lör-Sön 11-15.
BESÖK OSS GÄRNA PÅ WWW.HEDBERGS.SE ELLER VÅRA SOCIALA MEDIER!

NU ÄNNU LÄGRE MÅNADSKOSTNAD!

Öresundsbron sänker priserna för sina stamkunder
■ Öresundsbron sänker priserna med sex-sju procent 
för alla avtalskunder, vilket finansieras med höjda pri-
ser för dem som betalar för en enskild resa. Dessutom 
kommer ett fast månadspris på 4 395 svenska kronor 
att införas som en möjlighet för pendlare som reser 
ofta över bron.
Samtidigt som priserna förändras byter 
också rabattavtalen namn – se faktaru-
tan. Dessutom lanserar Öresundsbron 
en ny hemsida och en ny app är på gång.

– Efter de 23 år som bron funnits kan 
det bli ännu mer interaktion och inte-
gration mellan länderna. Vi vill bidra 
till att få kurvan att gå uppåt igen ge-
nom att göra det billigare att resa. När 
andra höjer priserna sänker vi dem. Vi 
vill göra det enklare att resa över bron 
och få fler att arbetspendla, sade Øre-
sundsbro Konsortiets vd Linus Eriks-
son vid en pressträff på tisdagen.

Flera av förändringarna har redan trätt 
i kraft. Prissänkningarna för fritids-
resenärer (sju procent), pendlare (sju 
procent) och affärskunder (sex procent) 
gäller från och med idag, den 14 mars. 
Möjligheten till ett fast månadspris för 
pendlare ska däremot införas senast 
den 31 maj, enligt Öresundsbrons för-
säljning- och marknadsdirektör Berit 
Vestergaard. Från och med 17 april 
kommer samtidigt årskostnaden för ra-
battavtalen att öka något.

För Öresundspendlare kommer det 
framöver att finnas två möjligheter: att 
följa det generella avtalet där priserna 
sänks med sju procent, eller att välja 
månadspriset. Det går att byta mellan 
de två varianterna, utan bindningstid. 
Berit Vestergaard bedömer att ungefär 
hälften av pendlarna – de som kör oftast 
– kommer att tjäna på att välja månads-
abonnemanget – Øresundspendler+.

I samband med att de nya förändring-
arna införs slopas samtidigt brobizzen 
för de flesta kunder. I stället anmäler 
kunderna bilens registreringsnummer 
hos Öresundsbron, och sedan läses det 
av automatiskt när de passerar betalsta-
tionen.

För en grupp kommer det däremot att 
bli dyrare att resa över Öresundsbron 
framöver, nämligen de som inte har 
något rabattavtal utan betalar ordinarie 
pris för sin överfart. För denna grupp 
höjs priserna med sex-sju procent. 

 

Fakta: Rabattavtal och priser framöver
Typ av avtal                                     
ØresundGO          För privatkunder      
ØresundPendlare         För pendlare               
ØresundsPendlare+     För pendlare som      
                                     väljer månadskort   
     
ØresundBusiness         För företagskunder 
Normalpris          För enkelbiljetter 

Infrastruktur för gränsöverskridande transporter prioriteras inte i de nordiska ländernas trans-
portplaner, visar ny rapport. Foto: News Øresund

Prisförändring
 -7%
 -7%
Fast pris på 4 395 SEK / 2 995 DKK 
 – den som reser 20 dagar i månaden
    sparar 877 DKK 
-6%
+6-7%

Info Express  / E: hello@infoexpress.se
Källa: News Øresund

Helsingborg bildar innovtions-
distrikt i Oceanhamnen – 
Malmö utreder startup-distrikt

■ Tillsammans med Region Skåne, 
Lunds universitet och näringslivet 
skapar Helsingborgs stad Helsing-
borg Innovation District, HEIDI. 
Det framgår av ett pressmedde-
lande. Tanken är att innovations-
distriktet ska knyta samman olika 
aktörer, fungera som katalysator 
och bidra till nya innovationer. 
Innovationsdistriktet etableras i 
Oceanhamnen och sträcker sig sö-

derut till Campus Helsingborg och 
RecoLab. Liknande planer finns 
även i Malmö. Kommunstyrelsen 
i Malmö meddelade förra somma-
ren att staden utreder bildandet av 
ett startup-distrikt med den kom-
munala inkubatorn Minc som ut-
gångspunkt.

Info Express
E: hello@infoexpress.se

Källa: News Øresund

Oceanhamnen ner mot Campus blir området för Helsingborgs nya innovationsdistrikt. 
Foto: News Øresund

Danmark: Uppgift i danska
 medier: prisfall på väg i flera 
livsmedelskedjor

■ Enligt danska nyhetsbyrån Ritzau 
och danska TV2 uppger företagen 
bakom livsmedelskedjor som Lidl, 
Meny, Spar, Føtex, Bilka och Netto 
att de förväntar sig prisfall på en lång 
rad varugrupper. Anledningen är för-
väntade prisfall hos deras leverantö-
rer. Det är osäkert om vilka varor det 
gäller och när det ska ske. Tyskägda 

Lidl uppger dock i ett pressmeddelan-
de att priset på smörprodukter från 
deras egna varumärken sänks redan 
denna vecka. 

Info Express
E: hello@infoexpress.se

Källa: News Øresund

Foto: News Øresund
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• Det är den danska migrationspolitiken i 
allmänhet och den så kallade Hjemrejse-
styrelsen (ung. Hemresestyrelsen) i syn-
nerhet, som väckt den svenska regeringens 
intresse, berättar Maria Malmer Stener-
gard på en pressträff på Sveriges ambas-
sad i Köpenhamn. Hon kallar den danska 
politiken för ett ”framgångsrecept”:

– De har lyckats väldigt väl med att öka 
det frivilliga återvändandet. Det är tydligt 
att man jobbar på ett helt annat sätt, man 
pratar återvändande redan från dag ett, sä-
ger Maria Malmer Stenergard.

Vill få fler att återvända frivilligt med 
”motiverande åtgärder”

Hjemrejsestyrelsen inrättades i Danmark 
2020 och ligger under Udlændinge- og 
Integrationsministeriet. Styrelsen har an-
svar för att asylsökande som fått avslag 
reser hem, genom ”motiverande åtgär-
der” som rådgivning och samtal, men 
också ekonomiskt stöd till frivilliga åter-
vändare.

Under 2021 sjönk antalet avvisade asyl-
sökande som inte ville åka hem från 1 155 

till 806, enligt Hjemrejsestyrelsen och är 
nu nere på 537.

– Om man arbetar nära de enskilda indi-
viderna och erbjuder fördelar med att åka 
hem lyckas man också i större utsträck-
ning med att få dem att återvända. Det 
har varit en utmaning i många europeiska 
länder, som vi kommit i mål med, säger 
Kaare Dybvad Bek.

”Beredd att överväga alla metoder som 
verkar fungera”

Den danska migrationspolitiken är väl-
digt ”strukturerad” enligt Maria Malmer 
Stenergard, och tar svenska lagen om eget 
boende (EBO) som exempel, som säger 
att asylsökande har rätt att ordna eget bo-
ende under sin asylprocess.

I Danmark bor asylsökande på särskilda 
boenden med daglig kontakt med sina 
handläggare, vilket i sin tur ”bygger för-
troende” och ”underlättar ett återvändan-
de” vid nekad asyl, enligt migrationsmi-
nistern.

– Jag är beredd att överväga alla metoder 

som verkar fungera här, säger Maria Mal-
mer Stenergard.

Har danskarna något att lära av den svens-
ka migrationspolitiken?

– Jag tycker att de har varit lite mer för-
utseende än vad vi har varit, både när det 
gäller brottsbekämpning och migration. 
Av de områdena jag ser dagligdags i mitt 
jobb så är det snarare vi som har att lära 
av Danmark, säger Maria Malmer Sten-
ergard.

Kaare Dybvad Bek anser däremot att man 
i Danmark har för få personer med etnisk 
minoritetsbakgrund i politiken:

– Jag tror att Sverige på vissa sätt har fått 
mera ut av sin integrationsinsats i förhål-
lande till specifika grupper, som chilenare 
och iranier, som i stor utsträckning är en 
del av föreningslivet och i politiska orga-
nisationer. Där har man lyckats bra i Sve-
rige, tänker jag.

Info Express
E: hello@infoexpress.se

Källa: News Øresund – Henrik Smångs

■ Måndagen den 20 mars träffade migrationsminister Maria Malmer Stenergard (M) sin danska kollega, 
udlændinge- og integrationsminister Kaare Dybvad Bek (S) i Köpenhamn. Det var det tredje svenska 
ministerbesöket i år i det västliga grannlandet, efter nordenminister Jessika Roswall och finansminister 
Elisabeth Svantesson.

Svenska migrationsministern vill ta efter danska 
asylpolitikens ”framgångsrecept”: ”Tydligt att man 
jobbar på ett helt annat sätt”

Stigande matpriser - är det värre i Sverige?
■ De snabbt ökande matpriserna slår hårt mot kon-
sumenterna och eldar på inflationen. Är situationen 
värre i Sverige än i andra EU-länder? Svaret beror 
delvis på vilket tidsperspektiv vi har. Det visar en 
Fokusrapport från AgriFood Economic Centre på 
Ekonomihögskolan, Lunds universitet och Sveriges 
Lantbruksuniversitet.

– Vår jämförelse visar att Sverige inte 
skiljer sig från genomsnittet för eurolän-
derna när vi tittar på hela perioden. Men 
utvecklingen skiljer sig tidvis mellan oli-
ka länder under delar av perioden. Under 
andra halvan av 2022 var prisökningarna 
i Sverige något högre än genomsnittet i 
euroländerna och i slutet av 2022 avtog 
prisökningstakten i Danmark och Finland 
medan priserna i Sverige och de flesta 
andra euroländer fortsatte uppåt, säger 
Fredrik Wilhelmsson, föreståndare vid 
AgriFood Economics Centre.

I Fokusrapporten diskuteras även möjliga 
orsaker till att prisökningarna på livsmed-
el kan skilja sig mellan länder inom EU 
trots en inre marknad och en gemensam 
jordbruks- och handelspolitik. Skillnader 
i prisökningstakt för livsmedel mellan 
EU-länder kan uppstå på grund av ex-
empelvis skillnader i konkurrens i livs-
medelskedjan, importkostnader, energi-
kostnader i livsmedelsproduktionen och 
nationell politik.
Under 2022 har Sverige mött förhållan-

devis höga importkostnader till följd av 
kronans försvagning:

– Den stora ökningen av svenska import-
priser sammanfaller med en försvagning 
av kronan. Det har alltså blivit dyrare att 
importera livsmedel till Sverige. Dyrare 
import jämfört med andra EU-länder har 
sannolikt bidragit till den höga prisök-
ningstakten i Sverige under andra halvan 
av 2022, säger Fredrik Wilhelmsson.

Skillnader i konkurrensen i livsmedel-
skedjan kan påverka vilket genomslag 
ökade kostnader i produktionen av jord-
bruksprodukter och livsmedel får på kon-
sumentpriserna och på så vis skapa skill-
nader i prisökningstakt mellan EU-länder. 
Fortsatta studier av konkurrensen i den 
svenska livsmedelskedjan är nödvändiga 
för att förstå dess betydelse för de snabbt 
ökande livsmedelspriserna i Sverige un-
der 2021 och 2022.  AgriFood Economics 
Centre kommer att studera dessa frågor 
under andra halvan av 2023.

Stiger matpriserna mer i Sverige än i andra EU-länder?

Fakta om studien
Studien tittar på perioden januari 2021 
till december 2022 och använder Harmo-
nized Index of Consumer Prices (HICP) 
för att jämföra prisutvecklingen på livs-
medel mellan länder. HICP är ett harmo-
niserat mått för EU-länderna och baseras 
på nationella mätningar av prisnivån. För 
att sammanfatta prisutvecklingen på livs-
medel skapas ett prisindex baserat på en 
konsumtionskorg som är representativ för 
vad hushållen konsumerar. Eftersom livs-
medelskonsumtionen skiljer sig åt mellan 
EU-länder varierar också de nationella 
konsumtionskorgarna. Skillnader i upp-
mätt prisökningstakt för livsmedel mellan 

länder påverkas därför av vilka varor som 
ingår i de nationella konsumtionskorgar-
na. Om hushållen i ett land konsumerar 
förhållandevis mycket av en vara som sti-
ger mycket i pris, kommer prisökningen 
för den varan att få ett förhållandevis stort 
genomslag i den uppmätta nationella pri-
sökningen. Följaktligen kan variationer 
mellan länder i konsumenternas preferen-
ser för olika produkter bidra till skillnader 
i den uppmätta prisökningstakten.
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Vid blandad körning: bränsleförbrukning 1,5 l/100km, CO2-utsläpp 33 g/km. Bilen på bilden kan vara extrautrustad. *Kampanjpris från 469 900 kr, ord. pris från 517 500 kr. *Erbjudandet gäller endast bilar i lager. 

Mazda CX-60 är en elegant och kraftfull laddhybrid med 63 km räckvidd och en dragvikt på 2 500 kg. Precis som alla Mazda 

är den byggd runt föraren: japanska hantverkstraditioner ligger bakom de noggrant utvalda materialvalen och med hjälp av ny 

teknik som ansiktsigenkänning kan bilen automatiskt justera en lång rad förarinställningar såsom körställning, ljud och klimat - 

MAZDA CX-60 
LADDHYBRID
NU FRÅN 469 500 KR*

Mazda Center i Svedala /City Motor i Malmö
Industrigatan 3, 233 21 Svedala 040-402010
Jägershillgatan 6, 213 75 Malmö 040-420602
www.mazdacenter.nu www.citymotor.se 

CITY MOTOR

MAZDA CX-60 LADDHYBRID ORD. PRIS FRÅN 517 500 KR

NU 

48000KR

RABATT 

Förbr. bl. körning (WLTP): 5,9-6,6 l/100km. CO2 bl. körning (WLTP): 128-148 g/km. Euro 6d. Tioårsgarantin innefattar: 3 års fabriksgaranti samt 7 års förlängd garanti. Se fullständiga villkor på mazda.se. *Privatleasing: 36 mån, 1000 
mil/år inkl service. Skatt, försäkring och avg. tillkommer. Erbjudandet gäller lagerbilar. 

Mazda CX-30 är en kompakt, men överraskande rymlig SUV, som fått ett av de bästa resultaten i Euro NCAPs säkerhetstester. 

Standardutrustningen inkluderar mildhybridteknik, adaptiv farthållare, Apple CarPlay och mycket mer. Komfortnivån har aldrig 

varit högre i en Mazda. Fyrhjulsdrift kan väljas till, men Sveriges längsta bilgaranti på 10 år får du på köpet.

MAZDA CX-30
ETT SÄKERT VAL

Mazda Center Svedala / City Motor Malmö
Industrigatan 3, 233 21 Svedala 040-402010
Jägershillgatan 6, 213 75 Malmö 040-420602
www.mazdacenter.nu www.citymotor.se

PRIS FRÅN 267 900 KR  |  PRIVATLEASING FRÅN 3 895 KR/MÅN* ORD PRIS 

CITY MOTOR

JUST NU RABATT 

15000KR 

Sveriges migrationsminister Maria Malmer Stenergard (M) på Sveriges ambassad i Köpenhamn. Foto: Henrik 
Smångs/News Øresund



Sysselsättningen i Danmark fortsätter 
att nå nya rekordnivåer 

Sysselsättningen ökade i 13 av alla 19 branscher. Procentuellt ökade sysselsättning-
en mest inom energiförsörjning där sysselsättningen steg med över fem procent mel-
lan december och januari. Den största minskningen skedde inom råvaruutvinning, 
där sysselsättningen sjönk med 2,5 procent. Inom hotell och restaurangbranschen 
minskade sysselsättningen för femte månaden i rad. Samtidigt är det 9 600 fler sys-
selsatta i branschen jämfört med januari 2022. 

Info Express E: hello@infoexpress.se Källa: News Øresund

■ Trots prognoser om lågkonjunktur, hög inflation 
och ekonomisk osäkerhet kommer allt fler danskar 
i arbete. I januari i år ökade antalet sysselsatta med 
4 400 personer till totalt 2 976 900 personer, vilket är 
en ny rekordnivå. Bortsett från en liten minskning i 
juli i fjol så har den danska sysselsättningen nu ökat 
24 månader i rad. Det visar de senaste siffrorna från 
Danmarks Statistik.
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Sysselsättningen i Danmark nådde en ny rekordnivå i januari med totalt 2 976 900 personer. Foto: News Øresund

Expertgrupp vill minska ytan på Lynetteholmen med en tredjedel 
– halvön påverkar saltvattenflödet till Östersjön
■ Den konstgjorda halvön Lynetteholmen i Köpenhamns hamninlopp skulle ha en avgörande på-
verkan på tillförseln av saltvatten till Östersjön och i förlängningen för möjligheten för djur och 
växter att leva där. Det menar en politiskt tillsatt expertgrupp, inkopplad i samband med en miljö-
konsekvensbeskrivning för projektet. Experterna rekommenderar att Lynetteholmens yta bör mins-
kas med en tredjedel för att blockeringseffekten ska avta. Det rapporterar TV2 Kosmopol. Riskerna 
med att blockera flödet av saltvatten till Östersjön har tidigare lyfts upp av Länsstyrelsen i Skåne.

Lynetteholmen är en konstgjord halvö 
i Köpenhamns hamninlopp som folke-
tinget 2021 beslutade att ge byggstart 
för. Projektet har mötts av protester 
både från kommuner och experter i 
Danmark samt från aktörer på den 
svenska sidan. Protesterna har bland 
annat lett till att deponerade jordrester 
från anläggningsarbetet stoppades från 
att dumpas i Köge bukt och istället 
kommer att byggas in i halvöns jord-

lager vid anläggandet. Nu har anlägg-
ningsarbetet inletts och en ”ram” som 
utgör den första fasen av halvön har 
byggts och som kommer att fyllas upp 
med jordmassor.

Blockerar djup ränna i Öresund
En referensgrupp med experter, poli-
tiskt tillsatt i samband med en miljö-
konskevensbeskrivning för projektet, 
konstaterar nu att riskerna med att 

halvön ska blockera saltvattenflödet 
från Kattegatt genom Öresund och till 
Östersjön är påtagliga. Särskilt är det 
den sista tredjedelen av halvön, längst 
ut mot Öresund, som skulle blockera 
Kongedybet, som är en av tre djupa 
rännor på Öresunds botten där saltvatt-
net flödar.

– Vi uppmärksammar att det är den 
yttersta tredjedelen av Lynetteholmen 
som skapar alla problem med salt och 
vatten till Östersjön. Då tycker vi att 
man ska överväga om Lynetteholmen 
ska göras helt så stor som planerat, el-
ler om man ska göra den en tredjedel 
mindre och liksom hålla sig på kanten 
av Kongedybet. För då skulle vi inte ha 
detta problem, säger Stiig Markager, 
professor i havsmiljö vid Aarhus uni-
versitets avdelning i Roskilde, till TV2 
Kosmopol.

Ackumulerad effekt
Saltvattenflödets påverkan har även ta-
gits upp av Länsstyrelsen i Skåne i det 
remissvar för Lynetteholmenprojektet 
som man tidigare har lämnat in. Halv-
ön planeras att bli 2,75 kvadratkilome-
ter som fullt utbyggd. Lynetteholmen 
har i miljöprövningar ansetts blockera 
0,25 procent av flödet av saltvatten till 
Östersjön, vilket utvecklingsbolaget By 
& Havn har menat är av liten betydel-
se, men detta håller inte expertgruppen 
med om.

– Det har ju en ackumulerande effekt. 
Det är 0,25 procent mindre salt år ef-
ter år efter år. Och det kommer vara så 
i hundra år tills Östersjön har en lägre 
salthalt och en ny balans etablerats. 
Därför kan små förändringar som ack-
umuleras med tiden få en stor effekt, 
säger han.

Stiig Markager menar att Danmark har 
ett särskilt ansvar kopplat till Östersjön.

– Vi ligger ju som en propp in till Öster-
sjön. Så allt som vi gör, påverkar Öster-
sjöns biodiversitet.

Utvecklingsbolaget By og Havn, som är 
byggherre för projektet och ägs till 95 
procent av Köpenhamns kommun och 
5 procent av danska staten, samt Dan-
marks transportminister har valt att av-
böja att kommentera expertgruppens re-
kommendation, skriver TV2 Kosmopol.

Fakta: Ny stadsdel för 35 000 invånare
Lynetteholmen kommer vid färdigstäl-
landet fram emot år 2070 att bli en ny 
stadsdel i Köpenhamn med plats för 35 
000 invånare och lika många arbetsplat-
ser. Det är även meningen att halvön 
ska skydda Köpenhamns centrala delar 
mot framtida stormfloder.
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Illustration: COWI, Arkitema, Tredje Natur



 INFO EXPRESS                                                                                                                                   EU | 13   12 | EU                                                                                                                 24 MARS-24 APRIL 2023

Den 14:e mars antog Europaparlamentet 
ett förslag till åtgärder för att öka reno-
veringstakten och minska energikon-
sumtionen och växthusgasutsläppen.

Tanken med den föreslagna omarbet-
ningen av direktivet om byggnaders 
energiprestanda är att rejält minska 
växthusgasutsläppen och energiför-
brukningen i EU:s byggsektor till 2030 
och göra den klimatneutral till 2050. 
Renoveringstakten för byggnader med 
låg energiprestanda ska också ökas och 
informationsutbytet om energiprestan-
da förbättras.

Mål för minskade utsläpp
Alla nya byggnader bör vara utsläpps-
fria från 2028, men nya byggnader som 
används, drivs eller ägs av offentliga 
myndigheter ska vara utsläppsfria re-
dan 2026. Alla nya byggnader bör vara 
utrustade med solceller senast 2028, där 
det är tekniskt lämpligt och ekonomiskt 
genomförbart. Bostadshus som genom-
går större renovering har fram till 2032 
på sig att installera solcellsteknik.

Bostadshus måste minst uppnå ener-
giprestandaklass E senast 2030 och D 
senast 2033 – på en skala från A till G, 
där G motsvarar de 15 procent av bygg-
naderna med sämst prestanda i det na-
tionella beståndet. Byggnader som inte 
är bostäder samt offentliga byggnader 
måste uppnå samma prestandaklass 
senast 2027 respektive 2030. Uppgra-
deringen i energiprestanda (efter till 
exempel isoleringsarbeten eller instal-
lation av bättre värmesystem) kan ske 
när en byggnad säljs eller genomgår en 
större renovering eller, om byggnaden 
hyrs, när ett nytt kontrakt undertecknas.

EU-länderna fastställer själva de åtgär-
der som krävs för att uppnå dessa mål i 
sina nationella renoveringsplaner.

Stödinsatser mot energifattigdom
De nationella renoveringsplanerna 
bör omfatta åtgärder som underlät-
tar tillgången till bidrag och finan-
siering. EU-länderna måste inrätta 
kostnadsfria informationspunkter och 
kostnadsneutrala renoveringssystem. 

Finansieringssystemen bör premiera 
totalrenoveringar, särskilt av de sämst 
presterande byggnaderna, och riktade 
bidrag och subventioner bör finnas till-
gängliga för utsatta hushåll.

Undantag
Kulturminnen kan undantas från reg-
lerna och EU-länderna kan själva un-
danta kulturmärkta byggnader med 
arkitektoniskt eller historiskt värde, 
tekniska byggnader, byggnader som 
bara används periodvis samt kyrkor 
och andra platser för religionsutöv-
ning. EU-länderna får också undanta 
offentliga subventionerade bostäder, 
där renoveringar skulle leda till hyres-
höjningar som inte kan kompenseras 
genom energibesparingar.

Ledamöterna vill också att EU-länder-
na ska kunna anpassa de nya målen för 
specifika delar av byggnadsbeståndet, 
av skäl som rör ekonomisk och teknisk 
genomförbarhet och tillgången till kva-
lificerad arbetskraft.

Citat
Ciarán Cuffe (De gröna/EFA, Irland), 
föredragande för energiprestandadi-
rektivet, sa så här: ”De skyhöga energi-
priserna har satt fokus på energieffek-
tivitet och energibesparande åtgärder. 
Genom att förbättra prestandan i Euro-
pas byggnader kan vi minska räkning-
arna och vårt beroende av energiim-

port. Vi vill att direktivet ska minska 
energifattigdomen och utsläppen samt 
skapa bättre inomhusmiljöer för männ-
iskors hälsa. Detta är en tillväxtstrate-
gi för Europa som kommer att skapa 
hundratusentals lokala arbetstillfällen 
av god kvalitet inom byggnads-, reno-
verings- och förnybarhetsbranschen, 
samtidigt som det förbättrar välbefin-
nandet för miljontals människor som 
bor i Europa.”

Nästa steg
Parlamentet antog i dag sin ståndpunkt 
med 343 röster för, 216 röster emot och 
78 nedlagda röster. Europaparlamentets 
företrädare ska nu inleda förhandlingar 
med EU-ländernas representanter i rå-
det om den slutliga lydelsen av lagen.

Bakgrund
Enligt EU-kommissionen står byggna-
derna i unionen för 40 procent av vår 
energikonsumtion och 36 procent av 
växthusgasutsläppen. Den 21 december 
2021 antog EU-kommissionen ett lag-
förslag om att omarbeta energiprestan-
dadirektivet som en del i det så kallade 
55-procentspaketet (”Fit for 55”). EU:s 
nya klimatlag från juli 2021 gjorde 
både målen för 2030 och 2050 till bin-
dande EU-lagar.
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• Alla byggnader ska vara utsläppsfria senast 2028
• Satsningar på att minska energikostnaderna och bekäm-
pa klimatförändringarna
• Stöd till utsatta hushåll
• Byggnader står för 36 procent av EU:s växthusgasutsläpp

Parlamentet stöder en klimatneutral 
byggsektor senast 2050

Bild: Pixabay

Förordning om nettonollindustri: EU 
som hem för ren teknik och gröna jobb 
■ I den 16:e mars lägger kommissionen 
fram ett förslag till förordning om net-
tonollindustri för att öka tillverkningen 
av ren teknik i EU och se till att EU är 
väl rustat för omställningen till ren en-
ergi. Initiativet aviserades av EU-kom-
missionens ordförande Ursula von der 
Leyen som en del av industriplanen i 
den gröna given.

Förordningen ska stärka nettonolltekni-
kens resiliens och konkurrenskraft i EU 
och göra vårt energisystem säkrare och 
hållbarare. Den ska skapa bättre förut-
sättningar för nettonollprojekt i EU och 
attrahera investeringar med målet att 
EU:s tillverkningskapacitet för strate-
gisk nettonollteknik 2030 ska ha när-
mat sig eller nått minst 40 % av EU:s 
utbyggnadsbehov. Detta påskyndar 
framstegen mot EU:s klimat- och en-
ergimål för 2030 och omställningen till 
klimatneutralitet, och stärker samtidigt 
EU-industrins konkurrenskraft, skapar 
bra jobb och stöder EU:s satsning på 
energioberoende.

– Vi behöver regler som låter oss ex-
pandera omställningen till ren energi 
snabbt, säger EU-kommissionens ord-
förande Ursula von der Leyen. Netto-
nollförordningen låter oss göra det. Den 
skapar bästa möjliga förutsättningar för 
de branscher som är avgörande för att 
vi ska nå nettonoll 2050, teknik som 
vindenergi, värmepumpar, solpaneler, 
förnybar vätgas och koldioxidlagring. 
Efterfrågan ökar i Europa och omvärl-
den, och i dag griper vi in så att vi kan 
tillgodose mer av efterfrågan med ett 
europeiskt utbud. 

Tillsammans med lagförslaget om råva-
ror av avgörande betydelse och refor-
men av elmarknadens utformning utgör 
nettonollförordningen en tydlig europe-
isk ram för att minska EU:s beroende av 
starkt koncentrerad import. Genom att 
dra lärdom av covid-19-pandemin och 
den energikris som Rysslands invasion 
av Ukraina medförde bidrar den till att 
öka resiliensen i Europas leveransked-
jor för ren energi.

Lagförslaget handlar om teknik som 
kan ge ett betydande bidrag till utfas-
ningen av fossila bränslen. I den tekni-

ken ingår solceller och solvärme, land-
baserad vindenergi och havsbaserad 
förnybar energi, batterier och lagring, 
värmepumpar och geotermisk energi, 
elektrolysanläggningar och bränsle-
celler, biogas/biometan, avskiljning, 
användning och lagring av koldioxid, 
nätteknik, teknik för hållbara alternativa 
bränslen, avancerad teknik för produk-
tion av energi från kärnprocesser med 
minimalt avfall från bränslecykeln samt 
små modulära reaktorer med avancerade 
bränslen. Den strategiska nettonolltek-
nik som står i bilagan till förordningen 
ska få särskilt stöd och omfattas av rikt-
märket för inhemsk produktion på 40 %.

Nyckelåtgärder för att driva på in-
vesteringar i nettonolltillverkning
Förordningen om nettonollindustri byg-
ger på följande:

• Möjliggörande: Förordningen ska 
förbättra villkoren för investeringar i 
nettonollteknik genom att förbättra in-
formation, minska den administrativa 
bördan för att starta projekt och för-
enkla tillståndsgivningen. Dessutom 
föreslås att man prioriterar strategiska 
nettonollprojekt som bedöms nödvän-
diga för att bygga upp EU-industrins 
resiliens och konkurrenskraft, däri-
bland anläggningar för säker lagring av 
avskilda koldioxidutsläpp. De får kor-
tare tidsfrister för tillståndsgivning och 
förenklad handläggning.
• Snabbare avskiljning av koldioxid: 
Enligt förordningen ska EU ha som mål 
om att senast 2030 nå en årlig kapacitet 
att lagra 50 miljoner ton i strategiska 
lagringsplatser för koldioxid i EU, med 
proportionella bidrag från EU:s olje- 
och gasproducenter. Detta undanröjer 
ett allvarligt hinder för att utveckla av-
skiljning och lagring av koldioxid som 
en ekonomiskt bärkraftig klimatlös-
ning, särskilt för svåråtgärdade energi-
intensiva branscher.
• Underlättande av marknadstillträ-
de:  För att diversifiera tillgången till 
nettonollteknik ska myndigheter enligt 
förordningen beakta hållbarhets- och 
resilienskriterier för nettonollteknik vid 
offentlig upphandling och offentliga 
auktioner.
• Ökad kompetens: Nya åtgärder in-
förs så att det finns kvalificerad arbets-

kraft för produktion av nettonollteknik 
i EU, bland annat genom nya nettonol-
lindustriakademier, med stöd från och 
under överinseende av plattformen för 
nettonoll-Europa. De ska bidra till bra 
jobb i dessa viktiga branscher.
• Främjande av innovation: Med-
lemsstaterna ska kunna starta regel-
sandlådor med flexibel reglering för att 
testa innovativ nettonollteknik och sti-
mulera innovation.
• En plattform för nettonoll-Europa 
ska hjälpa kommissionen och med-
lemsländerna att samordna åtgärder 
och utbyta information, bland annat om 
nettonollindustripartnerskap. Kommis-
sionen och medlemsländerna ska också 
samarbeta för att säkerställa tillgång till 
data för att övervaka framstegen mot 
förordningens mål. Plattformen för net-
tonoll-Europa ska stödja investeringar 
genom att kartlägga finansieringsbehov, 
flaskhalsar och bästa praxis för projekt i 
hela EU. Den ska även främja kontakter 
mellan EU:s nettonollsektorer, särskilt 
genom att ta vara på befintliga industri-
allianser.

För att ytterligare stödja användningen 
av förnybar vätgas inom EU och import 
från internationella partner presenterar 
kommissionen i dag också några idéer 
om hur Europeiska vätgasbanken kan 
utformas och verka. Detta sänder en 
tydlig signal om att det är i EU som vät-
gasproduktion hör hemma.

Som aviserades i industriplanen i den 
gröna given inleds de första pilotauktio-
nerna för produktion av förnybar vätgas 
inom ramen för innovationsfonden un-
der hösten 2023. De utvalda projekten 
beviljas stöd i form av ett fast bidrag 
per kilogram producerat väte under 
högst tio års drift. Detta gör projekten 
mer ekonomiskt bärkraftiga och mins-
kar de totala kapitalkostnaderna. EU:s 
auktionsplattform kan också erbjuda 
medlemsländerna ”auktioner som en 
tjänst”, vilket också underlättar produk-
tionen av vätgas i EU. Kommissionen 
funderar vidare på hur Europeiska vät-
gasbankens internationella verksamhet 
kan utformas för att uppmuntra import 
av förnybar vätgas. Före årsslutet bör 
alla delar av vätgasbanken vara i drift.

Vad händer nu?
Förslaget till förordning behöver nu dis-
kuteras och godkännas av Europapar-
lamentet och Europeiska unionens råd 
innan den kan antas och träda i kraft.

Bakgrund
Kommissionen presenterade den euro-
peiska gröna given den 11 december 
2019. Målet är att göra Europa till den 
första klimatneutrala kontinenten se-
nast 2050. EU:s satsning på klimatneu-
tralitet och delmålet att nettoutsläppen 
av växthusgaser 2030 ska ha minskat 
med minst 55 % jämfört med 1990 har 
gjorts rättsligt bindande genom den eu-
ropeiska klimatlagen.

Lagpaketet för att genomföra den euro-
peiska gröna given innehåller en plan 
för att få EU-ekonomin att nå klimat-
målen, medan planen REPowerEU 
påskyndar utfasningen av importerade 
ryska fossila bränslen. Tillsammans 
med handlingsplanen för den cirkulära 
ekonomin utgör detta en ram för om-
ställningen av EU:s industri till netto-
nollåldern.

Industriplanen i den gröna given lades 
fram den 1 februari för att främja net-
tonollindustrin så att målen i den euro-
peiska gröna given nås i tid. I planen 
beskrivs hur EU ska stärka sin konkur-
rensfördel genom investeringar i ren 
teknik och fortsätta att leda loppet mot 
klimatneutralitet. Planen är ett svar på 
uppmaningen från Europeiska rådet till 
kommissionen att lämna förslag om 
att mobilisera alla relevanta nationella 
verktyg och EU-verktyg och att förbätt-
ra ramvillkoren för investeringar för att 
trygga EU:s resiliens och konkurrens-
kraft. Den första delen av planen är ett 
förutsägbart och förenklat regelverk för 
industrier med nettonollutsläpp. I det-
ta syfte lägger kommissionen förutom 
nettonollförordningen fram en förord-
ning om råvaror av avgörande betydel-
se för att trygga hållbara och konkur-
renskraftiga värdekedjor för råvaror av 
avgörande betydelse i Europa, liksom 
en reform av elmarknadens utformning 
som ska låta konsumenterna dra nytta 
av de låga produktionskostnaderna för 
förnybar energi.

Källa: Europeiska kommissionen
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Klimatmodellerna 
för Arktis är för 
försiktiga
■ Modellerna som används av bland annat FN:s 
klimatpanel IPCC för att beräkna klimatföränd-
ringarna räknar fel på Arktis framtid. Forskare 
vid bland annat Göteborgs universitet menar att 
uppvärmningen kommer att gå mycket fortare än 
beräknat.

Arktis havsis och bistert klimat gör 
att antalet observationer i denna del 
av världen är relativt få. Det innebär 
att klimatmodellerna som används för 
att förutspå framtiden i Arktis inte har 
kunnat kalibreras mot verkligheten i 
lika stor utsträckning som på andra 
ställen på jordklotet.

Forskare från bland annat Göteborgs 
universitet jämför i två vetenskapliga 
studier klimatmodellernas data och 
antaganden med observationer som 
har gjorts. Slutsatsen är att uppvärm-
ningen av Arktis kommer gå mycket 
fortare än vad klimatmodellerna visar.

Modellerna underskattar konse-
kvenserna
– Klimatmodellerna underskattar kon-

sekvenserna av klimatförändringarna. 
Det relativt varma vattnet i polartrak-
terna är ännu varmare och närmare 
havsisen i verkligheten. Vi tror därför 
att polarisen kommer att smälta undan 
snabbare än beräknat, säger Céline 
Heuzé, forskare i klimatvetenskap vid 
Göteborgs universitet och huvudför-
fattare till den ena studien.

Varmt vatten strömmar upp i polarha-
vet via Framsundet mellan Grönland 
och Svalbard. Men mängden vatten 
och temperaturen på vattenströmmen 
är för lågt angivna i klimatmodeller-
na, vilket är ett exempel på varför 
klimatmodellernas beräkningar inte 
stämmer. Även skiktningen av vatt-
net i polarhavet är felaktig. Forskar-
na visar att det finns ingen konsensus 

bland modellerna om vad som kom-
mer hända i Arktiska Ishavet under 
den globala uppvärmningen.

Datainhämtning i Arktis måste 
prioriteras
– Detta är allvarligt. Om världens re-
geringar och organisationer ska kunna 
lita på klimatmodellerna måste de re-
videras. Därför behöver forskningen 
och datainhämtningen i Arktis prio-
riteras. I dagsläget kan vi inte ge en 
bra prognos på hur fort isarna smälter 
i Arktis, säger Céline Heuzé.

Arktis är ett viktigt område för att 
kunna beräkna hur kraftig den glo-
bala uppvärmningen kommer att bli 

framöver. Havsisen bidrar med en al-
bedoeffekt där den vita ytan reflekte-
rar bort solljuset. Om isen försvinner 
ökar solinstrålningen till jorden.

– Vi behöver en särskild anpassad kli-
matmodell för Arktis. Generellt går 
det inte att använda samma modell för 
hela jordklotet, förutsättningarna är så 
olika. Det tar för lång tid att efterjus-
tera klimatmodellernas utfall, det är 
bättre att skapa en särskild modell för 
Arktis som beaktar processerna i ha-
vet och det omgivande landområdena 
korrekt, säger Céline Heuzé.
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Framtidens fasader kan bestå av skånska rester

Den svenska byggsektorn står idag 
för 50 procent av användningen av 
råvaror och 35 procent av avfalls-
produktionen. Dessutom är sektorn 
beroende av importerat material som 
ofta innebär långa transporter, stora 
utsläpp och sårbarhet när det gäller 
tillverkning och distribution. 

– Byggbranschen är på ett sätt kon-
servativ och använder samma materi-
al som den alltid har gjort. Samtidigt 
är många byggbolag aktiva när det 
gäller att hitta nya sätt att bygga mer 
hållbart. Vi vill titta på möjligheterna 
att hitta nya lokala och cirkulära bio-
baserade byggmaterial, säger Jouri 
Kanters, lektor vid Avdelningen för 
energi och byggnadsdesign. 

Cirkulärt och lokalt
Tillsammans med forskarkollegan 
Paulien Strandberg har han fått an-
slag från Energimyndigheten för att 
försöka ta fram ett cirkulärt fasadsys-
tem som består av material som skör-
das lokalt, som kan byggas upp och 

tas ner på ett enkelt sätt och som har 
låg miljöpåverkan. Materialen ska 
komma från lantbruk och hav eller 
från restmaterial som finns tillgäng-
liga lokalt. 

– I Skåne produceras till exempel 
mycket halm, totalt fyra miljoner ku-
bikmeter varje år, och det blir mycket 
över. Material som används till bygg-
nation ska inte konkurrera med mat-
produktionen, säger Jouri Kanters. 

I första steget tittar forskarna främst 
på vad som finns tillgängligt i södra 
Sverige. Andra material som skulle 
kunna vara aktuella är exempelvis lin, 
fårull, cellulosa-, hampa- och träfiber.

Det är många faktorer att ta hänsyn 
till, förutom den låga miljöpåverkan 
måste byggmaterialen vara ekono-
miskt möjliga att bygga med samt gi-
vetvis uppfylla
alla krav på isoleringsförmåga, 
brandsäkerhet och andra regler som 
finns inom byggbranschen. 

Klimatdeklaration krävs
Sedan 1 januari 2022 ska alla större 
byggnader göra en klimatdeklaration 
där man anger fastighetens miljöpå-
verkan under hela vägen från att rå-
materialet produceras till att huset är 
inflyttningsklart.

– Från 2027 kommer det att finnas en 
maxgräns för hur stor miljöpåverkan 
får vara, och därför tror vi att de loka-
la materialen kan vara intressanta för 
branschen, sägerJouri Kanters. 

Projektets mål är att bidra till att re-
surser kan besparas i hela kedjan, 
från byggmaterial till transporter 
och utsläpp, och till en cirkulär syn 
där byggbolagen även räknar in hur 
materialen kan återanvändas den dag 
fastigheten rivs. 
– Genom att använda biobaserade 
restflöden från lantbruket kan också 

andra aspekter gynnas, som biolo-
gisk mångfald, minskad kemikalie-
användning och minskade utsläpp, 
säger Jouri Kanters.

Fakta: Förstudie för ett fullstän-
digt cirkulärt fasadsystem för 
lokalskördade byggmaterial
I projektet ”Förstudie för ett fullstän-
digt cirkulärt fasadsystem för lokal-
skördade byggmaterial, LO-CI”, fi-
nansierat av innovationsprogrammet 
RE:Source, ingår att tala med såväl 
bönder som byggbransch om vilka 
möjligheter som finns för ett sådant 
fasadsystem och att ta fram prototy-
per i olika materialkombinationer för 
att undersöka deras funktion och mil-
jöpåverkan.
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■ I framtiden kan lokalt skördade byggmaterial bidra 
till att bygga fastigheter med betydligt lägre miljöpå-
verkan än i dag. I ett nytt projekt undersöks möjlig-
heterna för ett cirkulärt fasadsystem som byggs med 
material som hampa, träfiber och fårull.
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Klimatet: Parlamentet röstar för att minska 
EU-ländernas utsläpp med 40 procent

Parlamentet antog på onsdagen (den 
15:e mars 2023 n.r.), med 486 röster för, 
132 röster emot och 10 nedlagda rös-
ter, en omarbetning av den så kallade 
förordningen om ansvarsfördelning. I 
förordningen fastställs bindande årli-
ga mål för att minska växthusgasut-

släpp för varje EU-land. Målen gäller 
utsläpp från vägtransport, uppvärm-
ning av byggnader, jordbruk, små-
skaliga industrianläggningar och av-
fallshantering. Förordningen reglerar 
för närvarande ungefär 60 procent av 
alla utsläpp i EU.

I den omarbetade lagen ökas EU:s ut-
släppsminskningsmål till 2030 från 
30 till 40 procent jämfört med 2005 
års nivåer. För första gången måste nu 
alla EU-länder minska sina växthus-
gasutsläpp med mål som ligger mel-
lan 10 och 50 procent. Medlemslän-
dernas mål för 2030 baseras på BNP 
per capita och kostnadseffektivitet. 
EU-länderna kommer också att behö-
va se till att de inte överskrider sina 
årliga utsläppstilldelningar.

Flexibilitet och insyn
EU-länderna behöver flexibilitet för 
att både kunna uppnå målen och sam-
tidigt säkerställa en rättvis och socialt 
jämlik omställning. Lagen skapar ba-
lans mellan detta behov av flexibilitet 
och EU:s behov av att täppa till kryp-
hål så att de allmänna minskningsmå-
len uppnås. Därför finns det gränser 
för hur mycket utsläpp medlemslän-
derna kan spara från föregående år, 
låna från kommande år samt i vilken 
utsträckning handel med utsläppstill-
delningar tillåts mellan medlemslän-
derna.

På Europaparlamentets begäran kom-
mer EU-kommissionen att offentlig-
göra lättåtkomlig information om de 
nationella åtgärderna. Syftet är att 
kunna hålla EU-länderna ansvariga.

Citat
Efter omröstningen sa föredraganden 
och den svenska moderaten Jessica 
Polfjärd så här: ”Med den här lagen 
tar vi ett stort steg mot att nå EU:s kli-
matmål. De nya reglerna kring natio-
nella utsläppsminskningar säkerstäl-
ler att alla medlemsländer bidrar och 
att de kryphål som finns i dag täpps 
till. På det sättet skickar vi en tydlig 
signal att EU på allvar är en global 
förkämpe för en konkurrenskraftig 
och effektiv klimatagenda.”

Nästa steg
Nu måste texten formellt godkännas 
av rådet. Den kommer sedan att of-
fentliggöras i EU:s officiella tidning 
och träda i kraft 20 dagar senare.

Bakgrund
Förordningen om ansvarsfördelning 
är en del i det så kallade 55-procents-
paketet (’Fit for 55”), EU:s plan för 
att minska växthusgasutsläppen med 
minst 55 procent fram till 2030 jäm-
fört med 1990 års nivåer, i linje med 
EU:s klimatlag.
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■ I den nya förordningen om ansvarsfördelning 
minskas EU-ländernas högsta tillåtna utsläppsnivå 
av växthusgaser från transporter, byggnader och 
jordbruk till 2030.

Första turen med Volvos el-lastbild FH Electric över Öresundsbron med svenskt mineralvatten på väg 
till Danmark. Foto: Øresundsbro Konsortiet
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Så utvinner mikroorganismer vätgas 
ur atmosfären

Att minska vårt beroende av kol och 
olja genom att utveckla nya bränslen 
har varit ett hett forskningsområde i 
många år. Framför allt har forskare 
och industrin alltmer inriktat sig på 
vätgas som en framtida energibärare 
för att komplettera batterier. Idag är 
vi beroende av den dyrbara metallen 
platina för att extrahera energin ur 
vätgas, vilket inte ger någon storska-
lighet.

Evolutionen har dock redan utvecklat 
en avancerad vätgasekonomi och den 
energirika vätgasmolekylen används 
som föda av många mikroorganismer.

Naturlig del av metabolismen
Vätgas är en naturlig del av metabo-
lismen för många grönalger och bak-
terier. De molekylära maskiner, eller 
enzym, som står för tillverkning och 
förbränning av den energirika vät-
gasen kallas för hydrogenaser. Tack 
vare sin extremt höga kapacitet har 
hydrogenaser länge varit i fokus för 
forskare som arbetar med förnybar 
energi. Dessa enzymer uppstod dock 
tidigt under evolutionen och utveck-
lades långt innan fotosyntesen fyllde 
atmosfären med syre, och de är såle-
des generellt sett dåligt anpassade för 
vår syrerika atmosfär.

– Vätgasmetabolism har klassiskt 
sett varit förknippat med organismer 
i speciella syrefattiga miljöer rika på 
vätgas som till exempel våtmarker. 
På senare år har dock vätgasens be-
tydelse även i syrerika miljöer börjat 
uppmärksammas. Innan den här rap-
porten har det dock inte varit utrett 

hur mikroorganismer kan tillgodo-
göra sig de spårmängder av vätgas vi 
har i atmosfären, eller leva på luft om 
man vill uttrycka sig mer målande, 
säger Gustav Berggren, lektor och 
forskningsgruppledare vid Uppsala 
universitet.

Att leva på luft
Forskare vid bland annat Uppsala 
universitet har nu isolerat och kart-
lagt en unik variant av ett så kallat 
nickel-järn hydrogenasenzym som 
inte bara tål syrgas, utan även är ka-
pabelt att extrahera de spårmängder 
av vätgas som finns i vår atmosfär 
för att därigenom förse bakterien med 
energi.

– Den här studien har klarlagt hur 
mikroorganismer kan överleva i ex-
trema miljöer. Genom att livnära sig 
på vätgasen som de fångar upp ur at-
mosfären klarar de sig i miljöer som 
saknar såväl vatten som uppenbara 
näringskällor, som till exempel polar-
regionerna. Studien ökar därigenom 
vår förståelse för atmosfärens bety-
delse för att upprätthålla vår diver-
sitet av mikroorganismer och kan ge 
ledtrådar när vi letar efter liv på nya 
platser, säger Princess Cabotaje, dok-
torand vid Uppsala universitet.

– Vår studie visar hur detta unika 
enzym har anpassats på strukturell 
nivå genom evolutionen för att inte 
bara fungera i syrerika miljöer utan 
även fånga in extremt låga halter av 
vätgas. Att utvinna energi ur luft är 
knappast av direkt intresse för oss 
människor, men detta enzym visar 

hur evolutionen har utvecklat extremt 
effektiva och robusta system för att 
hantera vätgas baserat på enkla bygg-
stenar som järn och nickel. Detta kan 
i sin tur inspirera vår design av nya 
katalysatorer för denna kemi, säger 
Moritz Senger, forskare vid Uppsala 
universitet.

Studien är ett samarbete mellan fors-
kare från bland annat Australien, 
Storbritannien och Sverige.
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■ En helt ny biologisk metod för att extrahera vätgas 
från luft har identifierats av forskare vid bland annat 
Uppsala universitet. Forskningen har utförts av ett 
internationellt och tvärvetenskapligt forskarlag och 
publiceras i tidskriften Nature. Upptäckten kan på sikt 
bidra till ett minskat beroende av fossila bränslen.
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Vätgas kan minska vårt beroende av fossila bränsen som bensin och diesel. Bild av Roman/Pixabay.

En blandning av 
träd renar stads-
luften bäst

Träd och annan grönska i städer bidrar 
med många nyttor som är viktiga för 
invånarnas välbefinnande. Bland an-
nat filtrerar trädens blad och barr bort 
luftföroreningar och minskar på så sätt 
befolkningens exponering för skadliga 
ämnen i luften. Men vilka träd renar 
luften mest effektivt? Forskare från 
Göteborgs universitet har samlat in 
blad och barr från elva olika träd som 
växer på samma plats i Botaniska träd-
gårdens arboretum (trädsamling) i Gö-
teborg och analyserat vilka ämnen som 
de har fångat upp.

– Trädsamlingen ger en unik möjlig-
het att testa många olika trädarter med 
liknande miljöförhållanden och expo-

nering för luftföroreningar, säger Jen-
ny Klingberg, forskare vid Göteborgs 
botaniska trädgård.

Hälsovådliga föroreningar
Totalt analyserades 32 olika förore-
ningar, varav en del är bundna till par-
tiklar i olika storlek. Andra är i gas-
form. Det finns ett bevisat samband 
mellan exponering för luftföroreningar 
och en ökad risk för sjukdomar i hjärt- 
och kärlsystemet och problem med 
luftvägarna. Fokus i projektet har varit 
PAH:er (polycykliska aromatiska kol-
väten). I städer är trafiken den största 
källan till utsläppen av dessa kolväten 
som släpps ut vid ofullständig förbrän-
ning i motorerna.

– Våra analyser visar att olika trädar-
ter har olika förmågor att ta upp luft-
föroreningar. Barrträd tar oftast upp 
mer gasformiga PAH:er än lövträd. En 
annan fördel med barrträd att de även 
fungerar som luftrenare på vintern, 
då luftföroreningshalterna vanligen är 
som högst, säger Jenny Klingberg.

Barr renade luften i flera år
Forskarna såg också att barren fortsatte 
att ta upp luftföroreningar under flera 
år, vilket löv av naturliga skäl inte gör. 
Men lövträden hade andra fördelar. De 
var effektivare på att rena luften från 
partiklar, vilket tros bero på att bladen 
har en större yta som partiklarna kan 
fastna på.

– Det skilde mer mellan de olika ar-
terna än vad vi hade trott. Allra bäst i 
testet var lärkträdet, som är ett barrträd 
som tappar sina barr varje höst. Lär-
ken tog upp allra mest partikelbundna 
föroreningar, men var också bra på att 
fånga in gasformiga PAH:er, säger Jen-
ny Klingberg.

Barren och bladen bryter dock inte ner 
föroreningarna i någon större utsträck-
ning, även om solljus kan starta en så-
dan process. Det finns alltså en risk att 
myllan under träden blir förgiftad av 
föroreningarna när bladen och barren 
multnar. Ekosystemet i marken riske-
rar därmed också att påverkas, även 
om detta inte har undersökts i studien 
som publicerats i tidskriften Ecological 
Indicators.

– Föroreningarna verkar inte påverka 
trädens fotosyntes, klorofyllinnehållet 
är lika stort i de mest förorenade de-

larna av Göteborg jämfört med träd 
som växer i miljöer med mindre förore-
ningar. Men det kan nog se annorlunda 
ut i städer med ännu sämre luft, säger 
Håkan Pleijel, professor i tillämpad 
miljövetenskap vid Göteborgs univer-
sitet, som lett projektet.

Noggrann stadsplanering behövs
Men det inte bara att sätta i gång och 
fylla städernas gator med träd för att 
skapa en bättre luftmiljö för de boen-
de. En rad faktorer avgör nyttan. En 
allé med träd i ett trångt gaturum kan 
minska omblandningen av luften vil-
ket gör att halterna av föroreningar 
vid en trafikerad gata snarare kan öka 
lokalt på grund av trädridån. I trånga 
vindskyddade gatumiljöer kan mer låg-
vuxen vegetation som häckplantering-
ar därför vara att föredra. Det behövs 
en noggrann stadsplanering där olika 
trädarter blandas i planteringarna för 
att optimera luftreningen och väga den 
mot andra funktioner och nyttor av trä-
den, menar forskarna.

– Den här studien bidrar till att öka 
kunskapen om trädens förmåga att 
rena luften och vilka trädarter som är 
bäst på att ta upp luftföroreningar, sä-
ger Håkan Pleijel. Sådan kunskap är 
viktig för stadsplanering när hållbara 
städer ska utformas. Även om träd och 
grönska kan bidra till bättre luftkvalitet 
i städer så är minskade utsläpp trots allt 
den viktigaste åtgärden.
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■ Barrträd är generellt bättre på att rena luf-
ten från luftföroreningar än lövträd. Men 
lövträd kan vara bättre på att fånga upp par-
tikelbundna föroreningar. En ny studie ledd 
av Göteborgs universitet visar att vilket träd 
som är bäst på att rena luften beror på vilken 
förorening det handlar om.
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Fyra dagars arbetsvecka - Är det värt 
att reducera mängden arbetstid? 

Ett pilotprojekt där anställda på 61 
företag har deltagit i arbetsveckor på 
fyra dagar från juni till december har 
sammanställt sina resultat. Totalt un-
dersöktes 2900 anställda i branscher 
som marknadsföring och finans och 
under den pågående undersökningen 
fick dem även behålla samma lön. Re-
sultaten visar att 71% kände sig min-
dre utbrända, 39% var mindre stres-
sade och att 48% var mer nöjda med 
sina arbeten enligt ABC News. BBC 
News rapporterade bland annat att 
man kunde se förbättringar med avse-
ende på den fysiska hälsan och att de 
anställda även mådde bättre.

CBC News har tidigare rapporterat 
att det finns för- och nackdelar med 
att arbeta övertid. Fördelarna är bland 
annat att man får ännu mer ersättning 
och en säkrare position på arbetsplat-
sen om man kan visa för chefen att 
man prioriterar arbetet. Den främsta 
fördelen är dessutom att det inte är 
hälsoskadligt att arbeta långa arbets-
dagar på kort sikt. Nackdelarna om 
man gör detta långsiktigt är att man 
kan drabbas av trötthet, vilket i sin tur 
leder till en ökad risk för arbetsplats-
olyckor. Risken för sjukdomar som 
cancer, diabetes och artros ökar också 
när en vanlig arbetsdag är tolv timmar 
eller längre. För att undvika de mer 
hälsoskadliga effekterna under längre 
arbetspass är det rekommenderat att 
ta pauser regelbundet.

Fördelarna som har lyfts fram i en ar-
tikel från ABC News är att anställda 
som fick ledigt kunde hålla en bättre 
balans mellan arbetsliv och privatliv 
(60% av respondenterna hade svarat 
att denna balans förbättrats). 73% av 
deltagarna i undersökningen svarade 

även att de var mer nöjda med sina liv. 
De var även mindre trötta och kunde 
sova bättre. Färre människor sluta-
de och andelen som sjukanmälde sig 
från jobbet minskade. Dessa fördelar 
skedde inte på företagens bekostnad. 
Om man jämför företagets vinst under 
tidsperioden och tittar på hela året var 
vinsten densamma som föregående år. 
Om man istället jämför samma tids-
period med det föregående året var 
vinsten högre.

En av de positiva effekterna som 
märktes av var de anställdas atti-
tyd och entusiasm när de återvände 
till jobbet. I artikeln intervjuades en 
restaurangägare som betonade förde-
larna med en arbetsvecka på fyra da-
gar inom tjänstesektorn och specifikt 
inom serviceyrken. Han menade att 
en längre ledighet hade förändrat de 
anställdas attityd och mentalitet, vil-
ket han tyckte var viktigt med tanke 
på personalens nära kontakt med kun-
derna. En märkbart positiv attityd går 
ihop med personalens förmåga att ge 
en bättre service, enligt hans uppfatt-
ning. Artikeln från BBC News styrker 
även att de anställda tillåts ha mer tid 
över till att träffa familj och vänner 
samt tillbringa mer tid med sina in-
tressen. Även här bekräftar ett annat 
företag inom en annan bransch, att 
personalen på PR-företaget presterar 
bättre på jobbet.

Enligt studien påverkades inte företa-
gets ekonomiska tillväxt negativt av 
att anställdas arbetsveckor i genom-
snitt var 32 timmar långa. 47 av 61 
företag som medverkade i studien såg 
ökade intäkter efter provperioden med 
fyra dagars arbetsveckor och restau-
rangägaren upplevde en ökad produk-

tivitet under tiden som hans anställda 
fick mer ledighet. 92% av företagen 
som medverkade i studien uppgav att 
de skulle fortsätta med fyra dagars 
arbetsveckor och 30% uppgav att de 
tänkte behålla den reducerade arbets-
tiden permanent, enligt uppgifter från 
både ABC News och BBC News.

Nackdelarna som har rapporterats av 
BBC News är bland annat att före-
tag har haft svårigheter med beman-
ningen av olika tjänster. Alla företag 
klarade sig inte bra i pilotstudien och 
vissa avslutade experimentet med 
en reducerad arbetstid. Ett av företa-
gen som mötte problem med en kor-
tare implementerad arbetsvecka var 
ett bolag som bedriver handel inom 
byggbranschen och industrisektorn. 
Chefen märkte att de anställda fick 
nio ansträngda arbetsdagar iställer 
för tio arbetsdagar, vilket ledde till att 
folk var utmattade under den femte, 
lediga dagen. De hade dessutom svårt 
att hitta en ersättare närhelst en av de 
anställda var på semester eller sjuk. 
Ett annat företag upplever också ett 
liknande problem med en mer inten-
siv arbetstid under en fyra dagars ar-
betsvecka. När någon inte kunde job-

ba under ett planerat pass, så blev det 
bara ännu fler uppgifter att göra för 
resterande kollegor som var på jobbet. 
Dessutom tillkommer extra kostnader 
för personal om företag är i behov av 
fler anställda för att klara av att kunna 
erbjuda en reducerad arbetstid. Detta 
belyser att olika företag inte påverkas 
på samma sätt av att ha en fyrada-
garsvecka och att lösningen kanske 
inte är anpassad för alla. Det verkar 
som att företag är känsliga för en rad 
olika faktorer, exempelvis affärsmo-
dell, bransch och om eventuellt nya 
anställda lätt kan rekryteras vid be-
hov (exempelvis om många anställda 
har en utbildning inom yrken där det 
råder underskott på arbetskraft eller 
inte). Som en mer långsiktig lösning 
hade man kunnat ha en sex timmars 
arbetsdag på dessa arbetsplatser, för-
utsatt att det går att genomföra utan 
större negativa konsekvenser.

En annan nackdel kan vara ojämlik-
heten mellan olika branscher och sek-
torer, då inte alla organisationer kan 
införa denna åtgärd. Som exempel 
lyfter ABC News fram att sjuksköter-
skor inte förväntas få möjligheten till 
att jobba färre timmar. Detta är antag-
ligen för att sjukvården redan har en 
ansträngd situation för sina anställda. 
Behovet av personal på ett akutsjuk-
hus kan inte jämföras med kontorsar-
bete i en PR-firma, vilket väcker nya 
tankar om hur potentiella diskussio-
ner kring ledighet och lön ska fram-
föras. Vissa arbetsgivare hade behövt 
nå en kompromiss med personalen för 
att komma med en hållbar lösning på 
längre sikt om en kortare arbetsvecka 
införs i Sverige och blir en ny norm.

Källor:

“4-day workweek trial: Shorter hours, 
happier employees”, abc News, publ-
icerad 2023-02-21

“Four-day workweek trial: The firms 
where it didn’t work”, BBC News, 
publicerad 2023-03-20

“Working overtime? Here’s how it af-
fects your health”, CBC News, publ-
icerad 2017-03-08

■ I Storbritannien har flera företag testat en 
provperiod med en fyra dagar lång arbets-
vecka i ett pilotprojekt, men resultatet av 
detta experiment varierar.

Övervikt hos barn 
har ökat under 
pandemin

– Trots att Sverige var ett av de länder 
som inte stängde ner under pandemin är 
uppgången uppseendeväckande, säger 
Paulina Nowicka, professor i kostve-
tenskap, vid institutionen för kostveten-
skap vid Uppsala universitet och en av 
forskarna bakom studien.

I den nya, omfattande studien ingår häl-
sovårdsdata från drygt 200 000 barn i 
Sverige. Datan kommer från det rutin-
mässiga fyraårsbesöket som görs på 
barnavårdscentraler och som erbjuds alla 
familjer. Siffrorna i studien kommer från 
åren 2018 och 2020. Det finns sen tidiga-
re internationella studier med liknande re-
sultat, med det här är även internationellt 
sett den största sammanställningen.

Utgångsläget i studien är år 2018. Då 
hade 11,4 procent av barnen av övervikt 
eller obesitas. Två år senare, 2020 som 
var första året med coronapandemin, 
var siffran 13,3 procent. Det motsvarar 
en ökning på närmare 17 procent. Det 
är den sjukliga fetman, obesitas, som 
ökat mest. Det var 30 procent fler barn 
som fick sjukdomen obesitas, år 2020 
jämfört med två år tidigare.

– Det var överraskande för oss att den 
största ökningen sågs för sjukdomen 
obesitas. Det tyder på att de som haft det 
tufft innan pandemin fick det ännu värre 
under 2020, säger Charlotte Nylander, 
barnhälsovårdsöverläkare Region Sörm-
land och en av studiens författare.

Orsakar många hälsoproblem
Det är väl känt att övervikt och i syn-
nerhet obesitas orsakar många hälso-
problem för de barn och unga som drab-
bas. Man vet också att problemen följer 
med in i vuxen ålder och för med sig 
omfattande negativa effekter på hälsan 
även då.

– Därför är det viktigt att etablera goda 
levnadsvanor tidigt i livet och att följa 
hälsovanor och tillväxt över tid. Det be-
hövs hälsofrämjande och förebyggande 
insatser på många nivåer i samhället för 

att undvika att barn får sjukdomen obe-
sitas, säger Charlotte Nylander.

Studien visade också på tydliga regio-
nala skillnader i förekomst av övervikt 
och obesitas. En signifikant ökning sågs 
i de flesta regioner men förekomsten 
varierar stort över landet. Fortsatta stu-
dier behövs för att kunna följa utveck-
lingen under längre tid.
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■ Övervikt och fetma – obesitas - bland fyra-
åringar ökade under covid-19-pandemin. Det 
visar en ny studie från Uppsala universitet 
som omfattar över 200 000 barn i Sverige. An-
talet barn med obesitas ökade med drygt 30 
procent, och det är stora regionala skillnader. 
Studien publiceras i tidskriften Acta Paediatrica.

Antalet barn med obesitas ökade med drygt 30 procent under pandemin visar en ny studie. Bild: Pixabay

Bild: Pixabay
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Läkemedel i kombination med livsstilsför-
ändringar tycks positivt vid prediabetes

Studiens resultat, publiceras av tid-
skriften Journal of Clinical Medicine. 
Resultaten gläntar på dörren till en ny 
möjlighet att fördröja utvecklingen av 
diabetes typ 2. Det är den första stu-
dien som kombinerar intensiva livs-
stilsinterventioner och läkemedel vid 
förstadium till typ 2 diabetes och ut-
värderar effekter på de komplikationer 
personer med diabetes typ 2 riskerar.

Marcus Lind, professor i diabetologi 
vid Göteborgs universitet, har medver-
kat i utformningen av studiens design. 
Han tycker att resultaten är intressanta 
och hoppingivande, men vill inte dra 
för stora växlar:

– Det är data från ettårsuppföljningen, 
vilket är en relativt kort period. Med det 
sagt indikerar resultaten att tidig inten-
siv kombinationsbehandling förbättrar 
både njurfunktion, nervfunktion och 
viktprofil. Men vi behöver konfirmera 
resultaten när studien fortsätter och vi 
följer upp patienterna under längre tid, 
säger Marcus Lind.

Läkemedel och livsstilsinterventioner
I denna randomiserade studie utvär-
derades 658 personer som uppfyller 
kriterierna för prediabetes i fyra olika 
grupper, som alla fick den livsstilsin-
tervention som idag rekommenderas 
för personer som riskerar att utveckla 
diabetes typ 2. Den andra och den tred-
je gruppen fick dessutom behandling 
med var sitt etablerat diabetesläkeme-
del (metformin och linagliptin) och den 
fjärde gruppen behandlades med båda 
dessa läkemedel i kombination med 
livsstilsinterventionerna.

– Det kan låta som ett relativt litet antal 
personer för att vara en randomiserad 
klinisk prövning där organskador ut-
värderas, men ha då i åtanke att dessa 
personer ofta inte är registrerade pa-
tienter, utan riskpersoner från normal-
befolkningen. Studiepersonerna får 
genomgå omfattande undersökningar, 
som fotografering av ögonbotten, neu-
rologiska tester och mätning av njurens 
funktion, berättar Marcus Lind.

Ett akademiskt initiativ
Till skillnad från många andra kliniska 
prövningar är denna studie inte initie-
rad av läkemedelsbolagen, utan är ett 
akademiskt initiativ, med finansiering 
från EU. Professor Marcus Lind var 
en av de delaktiga redan när studien 
initierades i ett större EU-samarbete. 
Huvudansvariga var professor Jaakko 
Tuomilehto vid universitetet i Helsing-
fors och Rafael Gabriel, forskare vid 
universitetssjukhuset La Paz i Madrid.

Bakgrunden är en annan studie, publ-
icerad 2001 i tidskriften New England 
Journal of Medicine under ledning av 

Jaakko Tuomilehto, som visade att ut-
veckling av typ 2 diabetes kan förhin-
dras i högriskgrupper genom kraftfulla 
livsstilsförändringar.

Den aktuella studien, kallad ePREDI-
CE, tar nästa steg för att se om inte bara 
typ 2 diabetes utan även organskador 
kan förebyggas med intensivbehand-
ling på ett tidigt stadium, redan innan 
typ 2 diabetes utvecklats.
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■ En intensiv behandling som kombinerar läke-
medel med livsstilsförändringar kan eventuellt 
motverka flera negativa sjukdomsprocesser för 
personer med prediabetes. De försiktigt positiva 
resultaten kommer från ett europeiskt forsknings-
samarbete, där professor Marcus Lind medverkat.

Bild av Tumisu från Pixabay 
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”Vi har räknat fel i årtionden - hälften av 
en insulindos kanske inte fungerar som 
förväntat”

Om du är en av de många miljoner typ 
1-diabetiker världen över vet du att det 
är skillnad på hur snabbt och hur länge 
insulinpreparat verkar i kroppen. Skillna-
derna är avgörande för en god behandling 
av den enskilde diabetikern. Om du får 
antingen för lite eller för mycket insu-
lin kan det leda till för lågt eller för högt 
blodsocker, och båda tillstånden kan vara 
farliga.   

Upptaget av insulin i kroppen styrs av 
hur insulinmolekylerna ordnar sig i klus-
ter. Där en enskild molekyl ger en snabb 
effekt i kroppen, ger kluster av sex mo-
lekyler en långvarig effekt. Det har anta-
gits i årtionden att insulingrupper med en 
specifik fördelning av molekylära kluster 
av antingen en, två eller sex molekyler 
och verkar på ett bestämt sätt beroende 
på hur grupperingarna ser ut. Utifrån det 
antagandet har de medicinska preparaten 
designats.

Med hjälp av avancerade enkelmole-
kylmikroskop har nu forskare från Kö-
penhamns universitet i samarbete med 
Århus universitet kunnat visa att denna 
viktiga poäng har varit fel genom åren.

”Vi kan nu se att vi har slagit fel med 200 
procent. Det finns bara hälften så många 
enstaka molekyler i insulin som alla trod-
de, medan det finns mycket fler kluster 
med sex molekyler än vi antog. Detta kan 
verkligen betyda att när vi tror att vi ger 
en viss dos så kanske det i praktiken bara 

är halva dosen som har den snabba effekt 
i kroppen som vi förväntar oss. Experi-
menten utfördes dock inte på djur, utan 
på ett objektglas, så vi måste därför vara 
försiktiga med att dra slutsatser om deras 
direkta effekt på människor, säger Nikos 
Hatzakis, professor vid institutionen för 
kemi och författare till studien, som ny-
ligen har publicerats i den vetenskapliga 
tidskriften Communications Biology .

Detta betyder att mycket av den mängd 
insulin som diabetiker injicerar i sina 
kroppar idag kanske inte absorberas som 
förväntat. Detta är dock inte nödvändigt-
vis farligt för patienten, framhåller fors-
karna, men visar att det finns stor poten-
tial för att göra medicinerna mer precisa.

Från grovkornig modell till detaljnivå
”Insulinpreparat har bara blivit bättre och 
bättre med åren och många diabetikers 
blodsockernivåer är välreglerade. All 
utveckling av insulinpreparat har dock 
byggt på ett visst antagande om hur mole-
kylerna går ihop. Men med den grovkor-
niga standardmodellen som funnits har 
det inte gått att se den processen på detalj-
nivå. Det är vad vi kan göra”, säger Knud 
J. Jensen, professor vid institutionen för 
kemi och även författare till studien.

”Detta betyder inte att de nuvarande insu-
linpreparaten är fel eller att patienter har 
blivit felmedicinerade. Men det ger oss 
en grundläggande förståelse för hur insu-
lin beter sig och hur mycket som är till-

gängligt för kroppen som snabbverkande 
medicin. Nu har vi rätt metod som ger rätt 
siffror. Vi hoppas att industrin kommer 
att använda detta eller ett liknande verk-
tyg – både för att kontrollera nuvarande 
insulinpreparat och för att utveckla nya”, 
tillägger Nikos Hatzakis.

Forskningsresultaten skapas i en bland-
ning av kemi, maskininlärning, simule-
ringar och avancerad mikroskopi. Fors-
karna från institutionen för kemi har 
direkt observerat processen där varje 
enskild insulinmolekyl befinner sig till-
sammans med andra molekyler och bildar 
kluster, och de har därmed kunnat se hur 
snabbt varje kluster bildas. Forskarna har 
tittat på ca. 50 000 kluster.

Att känna till den exakta fördelningen av 
de olika klustren i en given mängd insu-
lin är viktigt när man utvecklar läkeme-
del som antingen har en kort- eller lång-
tidsverkande effekt i kroppen:

”Insulinets klusterbildning är otroligt 
viktig för hur förberedelser fungerar, för 
skillnaden mellan ett snabbverkande och 
ett långsamt verkande insulinpreparat är 
just hur snabbt molekylerna samlas i klus-
ter och hur snabbt de går isär. Och med 
tillgång till modern avancerad utrustning 
är det faktiskt ganska enkelt och snabbt 
att få insikt i de exakta koncentrationerna, 
men det är samtidigt en väldigt sofistike-
rad kunskap man får”, säger Freja Bohr, 
författare och doktorandforskare vid in-
stitutionen för kemi i forskargruppen med 
Nikos Hatzakis. 

Bättre insulin gynnar miljoner
Förutom den olika fördelningen av mole-
kylkluster visar observationerna också att 
klusterbildningen är en mycket mer kom-
plex process än vad som hittills antagits. 
Klusterna kan både växa och krympa med 
mycket fler olika intervall än vad som var 
känt.

”Utan att man kan säga exakt hur borde 
detta göra det möjligt att designa läke-
medlet på några fler sätt och kanske få ett 
insulin med en annan effektprofil som ger 
mindre svängningar i patienternas blod-
socker - det är den stora utmaningen idag, 
säger Freja Bohr.

Knud J. Jensen, som forskat på insulin 
i över 15 år, tror att den nya kunskapen 
kommer att kunna optimera alla typer av 
nytt insulin och göra skillnad för de över 
40 miljoner barn och vuxna som tar insu-
lin dagligen. Livet som diabetiker är fort-
farande inte utan olägenheter:

”Jag får då och då frågor från föräldrar 
som frågar om det inte finns något bätt-
re att behandla sina små barn med. När 
man har diabetes typ 1, som inte är reg-
lerad, kan man må riktigt dåligt under 
långa perioder. Du kan t.ex. vakna upp 
med mardrömmar, må dåligt med för lågt 
eller högt blodsocker, riskera medvetslös-
het med lågt blodsocker och senare i livet 
drabbas av följdskador på ögon och fötter. 
Så om man kan göra livet bättre för barn 
genom att göra ett bättre insulin än vad 
som finns idag är det fantastiskt, säger 
Knud J. Jensen.

Info Express
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■ En stor del av en diabetikers insulindos fungerar 
troligen inte som förväntat. Detta kan konstateras av 
ny forskning från Köpenhamns universitet. Forskar-
na har upptäckt att vi genom åren har räknat fel på 
hur insulin beter sig. Upptäckten ger verktygen för 
att utveckla bättre insulinpreparat, som miljontals 
människor är beroende av.

Bild av Pavel Danilyuk via Pexels
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”IT-sektorn har en problematisk 
tillväxttakt”

■ Att titta på filmer på YouTube och olika 
streamingtjänster står för en allt större del av 
världens energiförbrukning. Men hur stora 
koldioxidavtryck ger våra aktiviteter på nätet? 
Mike Hazas, professor i människa-datorinter-
aktion, reder ut begreppen.

– I dag står IT-sektorn för cirka tre 
procent av de globala koldioxidut-
släppen, ungefär samma som flygin-
dustrin. Det kan låta acceptabelt, men 
problemet med IT är dess tillväxttakt. 
Den globala nätverkstrafiken har ökat 
med cirka 30 procent per år, och anta-
let digitala enheter ökar med tio pro-
cent per år.  Det är svårare att beräkna 
tillväxten av IT:s koldioxidutsläpp, 
men det är viktigt att studera och upp-
skatta detta istället för att bara låta 
sektorn växa ’organiskt’ som den har 
gjort hittills. 

– I Sverige producerar vi el med en 
högre andel förnybar energi än i 
många delar av världen. Så våra lo-
kala koldioxidavtryck från internetan-
vändning är sannolikt relativt små. Å 
andra sidan är vi en del av ett globalt 
digitalt ekosystem, med tillverkare 
och datacenter som fortfarande är be-
roende av fossila bränslen.

Vilka av våra beteenden på nätet 
drar mest energi?
– Generellt sett alla aktiviteter som 
involverar en stor videoskärm eller en 
maskin som blir varm.  Enbart vide-
ostreaming står för cirka tre procent 
av elförbrukningen i Sverige och glo-
balt. YouTube står för hälften av all 
videotrafik. Minst nio procent av in-

ternettrafiken är spelrelaterad. Där har 
olika typer av spel olika miljöpåver-
kan. Stora konsoler som PlayStation 
5 eller Xbox Series X tillverkas långt 
bort och innehåller många mineraler, 
vilket är mycket mer koldioxidinten-
sivt att producera. De drar också mer 
ström än bärbara datorer och de flesta 
smarta tv-apparater.

Finns det en medvetenhet om 
detta?
– Jag tror att medvetenheten fortfa-
rande är relativt låg. Jag tycker att vi 
borde etablera en dialog i samhället, 
om hur vi ska värdera olika online-
tjänster och enheter ur energi- eller 
miljösynpunkt. För man kan inte bör-
ja säga att tillväxten ’är för mycket’ 
eller att produktionen ’inte är värd 
det’ utan att veta vilka fördelar dessa 
ger människor. Och det kan ta flera år 
att ta reda på det!

Hur går din forskning till?
 – Jag genomför undersökningar ge-
nom att mäta nätverkstrafik och 
observera vilka onlinetjänster och 
enheter som används, när och hur 
länge. Jag kopplar denna analys till 
uppskattningar av energi- och koldi-
oxidutsläpp, baserat på ny forskning 
inom livscykelanalys. Tidigare har 
jag tillsammans med forskarkollegor 

i Storbritannien kartlagt nätverksan-
vändningen i engelska hushåll med 
hjälp av nätverksloggning, tidsan-
vändningsdagböcker, intervjuer och 
så vidare. Jag planerar nu ett liknande 
forskningsprojekt i Sverige.

Vad kan vi tänka på om vi vill 
minska vår miljöpåverkan?
– Några råd är att ladda ner färre 
videor och att inte använda video-
strömning som bakgrundsbrus. Det 
är också en bra idé att inaktivera bak-

grundsprocesser på mobiler och soci-
ala medier. Stäng av automatiska app-
uppdateringar och säkerhetskopiering 
av molntjänster. Ljudströmning på 
Spotify och andra ljudmedier är dock 
inte lika energikrävande. Men framför 
allt ska du inte skaffa nya enheter för 
ofta! Att behålla dina digitala enheter 
så länge som möjligt är många gånger 
effektivare än allt annat du gör.
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Den globala elanvändningen för nätverkstrafik beräknas öka med nästan 60 procent under de kommande sju åren. Bild: Anders Andrae
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Är du bosatt i Sverige så är det din skat-
terättsliga hemvist. Det betyder att du 
också ska deklarera i Sverige, även om 
hela din inkomst kommer från Danmark.

Och har du koll på detta:
1. Var ska du betala inkomstskatt?
Om du bor i Sverige och arbetar heltid i 
Danmark är du normalt begränsat skatt-
skyldig i Danmark. Det betyder att du 
betalar skatt på din inkomst i Danmark, 
och kan göra vissa avdrag, t ex för re-
sekostnader till arbetet i Danmark och 
avgift till a-kassa och fackförening.

Skanna och läs mer 
om avdrag om du är 
begränsat skattskyldig→

2. Vad är gränsgångarreglerna?
Jobbar du minst 75% av din arbetstid 
i Danmark kan du nyttja ”gränsgång-
arreglerna”, som ger dig ännu fler möj-
ligheter att göra avdrag, t ex avdrag för 
ränta på bolån och eget pensionssparande.

Skanna och läs mer 
om avdrag om 
du nyttjar 
gränsgångarreglerna→

3. Jobbar du hemifrån?
Jobbar du mer än 50% av din arbetstid 
remote/utanför Danmark, t ex hemi-
från din bostad i Sverige eller på tjäns-
teresor utomlands? Då riskerar du att 
Öresundavtalet inte gäller för dig. Öre-
sundavtalet är nämligen det avtal som 
bland annat gör att du som är privatan-
ställd inte behöver betala skatt för varje 
enskild arbetsdag i det land där arbetet 
utförs. Avtalet säger att om du jobbar 
minst 50% av din arbetstid, räknat i tre-
månadersperioder, på plats i Danmark, 
så ska du beskattas för hela din inkomst 
i Danmark. Alltså hela din inkomstskatt 
betalas i Danmark, även om du t ex job-
bar hemifrån i Sverige en dag i veckan. 
Men om du under en tremånadersperiod 
börjar jobba utanför Danmark 50% eller 
mer av din arbetstid, till exempel tre da-
gar i veckan, så gäller inte öresundsavta-
let längre. Det betyder att då ska skatten 
fördelas mellan länderna, det vill säga du 
betalar skatt för dina hemarbetsdagar till 
Sverige, och för dina arbetsdagar på ar-
betsplatsen till Danmark.
Det är alltså viktigt att komma ihåg att 
även tjänsteresor i andra länder räknas 
till arbetsdagar utanför Danmark, och 
ska räknas ihop med hemarbetsdagarna.

Skanna och läs mer 
om Öresundavtalet 
och skatteregler 
vid hemarbete →

Obs! Tänkt också på att många he-
marbetsdagar kan påverka var du är 
socialförsäkrad.

Skanna ner och 
läs mer om 
socialförsäkring 
vid hemarbete→

4. Är du osäker på om du uppfyller 
kraven för Öresundsavtalet?
Danska Skattestyrelsen har tagit fram 
ett hjälpverktyg för att räkna ut antalet 
hemarbetsdagar under året. Det funge-
rar ungefär som en kalender i kalkyle-
ringsprogrammet Excel, där du anger 
om du jobbat på plats i Danmark eller 
ej. Verktyget hjälper dig sen med att 
räkna ut om du uppfyller kraven eller 
inte.

Skanna och ladda 
ner Skattestyrelsens 
hjälpverktyg för 
hemarbetsdagar→

5. Är du anställd hos en offentlig arbets-
givare i Danmark?
För offentligt anställda finns inget öre-
sundsavtal, och du betalar normalt skatt 
för arbete utfört i Sverige till svenska 
staten, och arbete utfört i Danmark till 
danska staten.

Skanna och läs mer 
på Skattestyrelsens 
hemsida →

6. Vill du ha hjälp?
Øresunddirekts Informationscenter hål-
ler öppet efter normal kontorstid vissa 
dagar för att hjälpa dig med både de-
klaration och årsopgørelse. Tisdag och 
torsdag i vecka 15-18 är det öppet till 
kl. 18.
Du kan ringa till oss, men även komma 
till Hjälmaregatan 3.
Om du vill ha konkret hjälp med din år-
sopgørelse, ta med en egen laptop och 
se till att ha ditt MitID med, så att du 
kan logga in och få vägledning på plats. 
Se också till att förbereda dig genom 
att t ex räkna ut hur många arbetsdagar 
du har rest till jobbet och ha koll på hur 
många kilometer det är mellan hemmet 
och arbetsplatsen, om du ska göra rese-
avdrag (befordringsfradrag). En god idé 
är att först läsa igenom vår vägledning 
till deklarationen. Se länk nedan.

Skanna och se 
våra särskilda 
öppettider→

7. När är det dags?
Sista inlämningsdagen för danska år-
sopgørelsen är den 1 maj och svenska 
deklarationen den 2 maj. Men varför 
vänta?
Årsopgørelsen finns tillgänglig på Skat-
testyrelsens hemsida från den 13 mars. 
Deklarationen finns tillgänglig på Skat-
teverkets hemsida från den 14 mars.

Skanna och läs vår
vägledning till den 
danska deklarationen→
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■ Bor du i Sverige och jobbar i Danmark? Du vet väl att även 
om du jobbar heltid i Danmark och inte har några inkomster 
i Sverige, så ska du deklarera i både Danmark och Sverige.

Dags att deklarera för 2022

Kvinnors företagande i fokus i nytt uppdrag 
till Tillväxtverket

■ Idag drivs knappt en tredjedel av företagen i Sverige av kvinnor. Under peri-
oden 2004–2020 har endast en måttlig ökning av andelen kvinnor som operati-
va företagsledare skett, från 25 procent till 29 procent. Samtidigt så har antalet 
anställda i företag som leds av kvinnor ökat mer än i företag som leds av män.

– Takten är otillräcklig. Att kvinnor är 
underrepresenterade bland företagare 
är ett tecken på underutnyttjad potential 
och Sverige går miste om nya affärs-
möjligheter, nya företag och arbetstill-
fällen. Sveriges framtida konkurrens-
kraft och tillväxt är beroende av att fler 
vågar starta och utveckla företag, säger 
Helena Nyberg Brehnfors, enhetschef 
Tillväxtverket.
Inom uppdraget Kvinnors företagan-
de ska Tillväxtverket sammanställa de 
åtgärder som har vidtagits sedan 2006 
och göra en bedömning av de resultat 
som åtgärderna uppnått. Med utgångs-
punkt i sammanställningen ska Till-
växtverket också bedöma vilka typer 
av åtgärder, både på kort och lång sikt, 
som bäst främjar kvinnors företagande.
– Tillväxtverket är en kunskapsmyn-
dighet med lång erfarenhet av att främ-
ja entreprenörskap och företagande på 
lika villkor i olika grupper i samhället. 
Vi ser mycket positivt på att regeringen 
nu ger oss uppdraget att ta fram förslag 
som ska gynna kvinnors företagande, så 
att fler kvinnor kan, vill och vågar starta 
företag. Det gynnar hela Sverige, säger 
Helena Nyberg Brehnfors.
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AI kan ersätta även 
kvalificerade yrken

– I framtiden kan man ju verkligen se 
att det kommer att påverka flera yr-
keskategorier som kräver lång utbild-
ning som programmering och vissa 
typer av läkare. Det finns ju AI som 
kan analysera röntgenbilder och göra 
röntgenläkare mindre efterfrågade. 
AI är också väldigt duktig på att läsa 
och analysera jättestora mängder text 
och skulle kunna ersätta vissa juris-
ter. ChatGPT kan göra enklare re-
portage vilket påverkar journalister, 
säger Sofia Hernnäs, forskare i natio-
nalekonomi vid institutet för bostads- 
och urbanforskning (IBF).

Robotar har tagit över
Hennes forskning är inriktad just på 
hur automatisering påverkat arbets-
marknaden. Framför allt har hon 
studerat perioden 1985–2016. Bland 
annat har hon tittat på hur det gick 
för personerna som jobbade i yrken 
där tekniska lösningar helt eller del-
vis ersatte människorna, till exempel 
inom industrin där robotar tagit över 
allt fler av de tunga, monotona jobben 
eller på kontoren där maskinskrivare 
blev överflödiga på grund av datori-
seringen. Deras löneutveckling på-
verkades.
– Bland dem vars yrke minskade hit-

tar vi att medelarbetstagaren förlora-
de ungefär två till fem procent, av in-
komsterna under de följande 30 åren. 
Vår tolkning är att medelinkomstta-
garen är rätt så duktig på att anpassa 
sig. De byter jobb lite oftare och får 
något lägre totala livsinkomster, men 
inte jättemycket, säger Sofia Hernnäs.

Däremot såg hon att det gick sämre 
för dem som hade de lägsta lönerna 
inom de minskande yrkena. De förlo-
rade i snitt runt en tiondel av sin för-
väntade livsinkomst. Och effekterna 
av att vara i ett yrke på tillbakagång 
kan få långt allvarligare konsekven-
ser än så. Enligt en ny studie som So-
fia Hernnäs arbetar med, kan det till 
och med förkorta livet.

– De som jobbade i minskade yrken 
hade i medeltal fem till elva procent hö-
gre risk att dö under de kommande 30 
åren och även här ser jag den här skill-
naden hos de som är lägst betalda inom 
varje yrke. De löper ännu högre risk att 
dö. Då är det ju för tidig död det handlar 
om eftersom de här personerna är som 
äldst 64 när vi tittar på dem, säger Sofia 
Hernnäs.
Yrken med hög status kan ersättas
I framtiden kan alltså tekniska lös-
ningar mycket väl ersätta även per-
soner med kvalificerade, välavlöna-
de yrken med hög status. De är ofta 
mycket specialiserade inom sina om-
råden och har renodlat vissa färdig-
heter.

– Det kan bli så att de har svårare att 
byta yrke. De kanske skulle förlora 

mer relativt sin grundposition. Säg att 
du är röntgenläkare och tjänar 75 000 
i månaden och du har investerat tio år 
av ditt liv för att bli röntgenläkare, så 
du förlorar ju väldigt mycket. Sedan 
är det inte säkert att de här personer-
na blir fattiga jämfört med någon som 
har ett lägre betalt yrke. Men de här 
personerna som har investerat mycket 
förlorar ju status, menar Sofia Hern-
näs.

Hittills inte färre jobb
Å andra sidan, menar hon, har auto-
matisering på arbetsmarknaden his-
toriskt sett inte resulterat i färre jobb 
totalt. Så kan det mycket väl bli även 
nu när AI tar över allt fler arbetsupp-
gifter.

– Viss teknologisk utveckling tar bort 
arbetsuppgifter, men annan teknolo-
gisk utveckling lägger också till ar-
betsuppgifter där människan kanske 
har komparativa fördelar jämfört med 
maskiner, alltså sådant som är svårare 
att automatisera. Det kan till exempel 
handla om att sköta de här maskiner-
na eller AI:n. Jag tänker mig också att 
omsorgsyrken och den typen av jobb 
som inte går att automatisera ökar i 
omfattning när vi som ekonomi blir ri-
kare och får större efterfrågan på den 
typen av jobb, säger Sofia Hernnäs.

Info Express
E: hello@infoexpress.se

Källa: Uppsala universitet/ 
Åsa Malmberg

■ När arbetsuppgifter ersätts med ny tek-
nik innebär det förändringar på arbets-
marknaden. Forskningen visar att det 
historiskt sett lett till totalt fler, inte färre, 
jobb. Främst har det varit enkla och mo-
notona arbetsuppgifter som automatise-
rats. Men med AI:s inträde på arbetsplat-
serna kan situationen bli en annan.



 INFO EXPRESS                                                                                                                                   AI  | 27  26 | ANNONS                                                                                                     24 MARS-24 APRIL 2023

Djäknegatan 2 21135, Malmö | Tel. 040 54 54 54 | Mob. 076 167 0444 | E-post: info@milano-se.com | Webb: milano-se.com

Djäknegatan 2, 211 35 Malmö | Tel: 040 611 67 33 | Mob: 076 167 0444| E-post: info@milano-se.com | Webb: www.milano-se.com

Experter på kemtvätt och 
reparationer av textil, skinn, 
päls, mocka, väskor sömnad.

Så minskas risken för AI-fusk

Uppsala universitet var först ut i lan-
det att varna en student som använt 
sig av ChatGPT vid en examination. 
Det är troligt att fler studenter kom-
mer använda sig av AI för att få hjälp 
vid hemtentor och inlämningsuppgif-
ter framöver.

– Det är inte självklart att den totala 
mängden fusk kommer att öka. Men 
kanske kommer fusk med hjälp av AI 
ersätta andra typer av fusk, som till 
exempel att man kopierar text från 
olika källor, säger Mats Cullhed, pe-
dagogisk utvecklare vid Uppsala uni-
versitet.

Han har tagit fram stödsidor med tips 
och råd för att hjälpa lärare vid Upp-
sala universitet att förhålla sig till AI 
och examination. Eftersom fusk med 
hjälp av ChatGPT och liknande verk-
tyg är så svåra att upptäcka, syftar 
stöddokumenten främst till att hjälpa 
lärarna att jobba förebyggande. Ett 
arbete som enligt Mats Cullhed hand-
lar både om att designa tentorna och 
undervisningen så att det blir svårt för 
studenterna att fuska och om att för-
medla ett akademiskt tänk där man 
verkligen trycker på varför det är vik-
tigt att inte ta genvägar.

– Att själv skriva text, att välja for-
muleringar som gör den till min, är en 
otroligt viktig del av lärandet och det 
går man miste om när man använder 

sig av AI. Kan lärarna odla en akade-
misk kultur från dag ett och hålla den 
vid liv under studietiden kommer det 
bli mindre angeläget för studenterna 
att fuska, säger Mats Cullhed.

Gör det svårt för studenterna att 
fuska
Sonja Bjelobaba är universitetslektor 
och har varit med i den referensgrupp 
som tyckt till om stödsidorna. Hon 
har länge jobbat med att ta fram ex-
aminationer som är så pass komplexa 
att de blir svåra att fuska på. Examina-
tionerna syftar till att vara lärmoment 
och görs i flera olika steg. Studenterna 
får bland annat producera filmer, ska-
pa sina egna grammatikövningar, dis-
kutera olika frågor och opponera på 
varandra både muntligt och skriftligt.

– Det är en formativ bedömning där 
man fokuserar på processen och inte 
bara på slutresultatet, säger Sonja 
Bjelobaba, universitetslektor i serbis-
ka, kroatiska, bosniska samt forskare 
vid Centrum för forsknings- och bio-
etik.

När det kommer till skrivuppgifter ser 
hon till att koppla dem till något som 
hänt i kursen, till studenternas egna 
erfarenheter eller till texter som inte 
finns online. På så sätt blir det svårt 
för studenterna att ta hjälp av en AI.

− För mig som lärare blir det också 

mycket roligare att läsa den typen av 
svar än något som jag lika gärna kun-
de ha läst på Wikipedia, säger Sonja 
Bjelobaba.  

Mats Cullhed förespråkar också att 
man examinerar studenterna på flera 
sätt. Genom att exempelvis förhöra 
dem muntligt på en text de skickat in 
kan läraren bedöma om det verkligen 
är studentens egna tankar som formu-
lerats i den inlämnade uppgiften. 

Hur ska lärarna hinna med?
Det är svårt att ta fram en strategi som 
passar alla utbildningar, menar Mats 
Cullhed. Att examinera i flera steg är 
lättare i mindre grupper. Utmaningar-
na med AI kommer troligtvis bli mer 
påtagliga i kurser med många studen-
ter.

– Kanske kan man ändå se över om 
det är möjligt att omfördela resurser, 
så att återkoppling får en mer fram-
trädande plats som en central del av 
undervisningen och examinationen, 
säger Mats Cullhed, och fortsätter:

– Varje program eller ämne måste 
söka sig fram till lösningar som är 
rimliga. Det är viktigt att göra det kol-
legialt så att inte varje lärare enskilt 
ska fundera på hur de ska göra. Och 
att studenterna ges möjlighet att yttra 

sig om den examinationspraxis som 
växer fram, säger Mats Cullhed. 

Kan leda till bättre examinationer 
och lärande
Trots den oro som finns, är det vik-
tigt att fokusera på hur undervisning 
och examination kan göras bättre och 
samexistera med den nya tekniken, 
menar Mats Cullhed.

– Det handlar om att se över examina-
tionspraxis och förbättra examinatio-
nen så att det gagnar alla, inte föränd-
ra bara för att kunna sätta dit enskilda 
studenter. 

Sonja Bjelobaba tycker inte man ska 
vara rädd för den nya tekniken. Tvärt-
om tror hon att verktyg som ChatGPT 
kommer medföra mycket gott.

− Det kan vara en bra sak för högre 
utbildning. I alla fall om man kan in-
tegrera det i undervisningen och om 
det medför att man tvingas gå igenom 
examinationerna och verkligen får 
fundera på hur man på bästa sätt exa-
minerar kursens lärandemål, samt om 
man använder formativ bedömning 
som ytterligare lärmoment.
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■ Hur ska man förhindra att studenter använder sig av AI vid examination? Och ska man 
förbjuda den nya tekniken? Mats Cullhed och Sonja Bjelobaba, som jobbat med att ta fram 
stöd och tips för lärare vid Uppsala universitet, spår att den tekniska utvecklingen kommer 
ställa nya krav på examinationerna men att den på sikt kan göra utbildningen bättre.

Bild av Tumisu / Pixabay 
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